
رئیس شورای اسلامی شهر تهران گفت: در جلسه امروز 
شوری شهر یک فوریت نام گذاری معبری به نام شهید 
نیلفروشان نیز در دستور کار قرار گرفته است. همچنین 
برای خرید خانه شــهید رئیســی و تبدیل آن به موزه، 
موضوع ارجاع شــده که پس از بررســی به صحن شورا 
خواهد آمد. به گزارش ایسنا، مهدی چمران پیش از آغاز 

دویست وشصت وهشتمین جلسه علنی شورای شهر تهران 
در جمع خبرنگاران و در تشریح دستور جلسه علنی شورا 
گفت: در این جلسه بیشــتر وقت را به ارائه گزارش های 
حسابررسی اختصاص دادیم تا بتوانیم این گزارش ها را 
به موقع بررسی کنیم تا موارد تکلیفی را بتوانند در سال 
جاری انجام دهند. رئیس شــورای اسلامی شهر تهران 

درباره نام گذاری روزی به نام تهران و برگزاری مراسم ویژه 
این روز در ۱۴ مهر ماه براساس مصوبه دوره چهارم شورای 
شهر تهران گفت: روز تهران مراسمی برایش برنامه ریزی 
شده که همانند سال های قبل باید برنامه هایی پیش بینی 
شود، اما روز تهران در شورای فرهنگ عمومی و یا شورای 

فرهنگ استان تهران به تصویب نرسیده است.

معاون آموزش ابتدایی آموزش و پرورش شهر تهران با بیان اینکه در شهر تهران 
مدرسه دو زبانه وجود ندارد گفت: برخی مدارس پیش دبستانی و ابتدایی با تبلیغ 
آموزش زبان انگلیسی، عنوان مدرســه دو زبانه را به خود می دهند که این کار 

»ممنوع« است و با مدارس اینچنینی برخورد می شود.
معصومه معصومیان در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه در کل کشور یک دوره یک 
ماهه برای دانش آموزانی که زبان مادریشان غیر از فارسی است و قصد ورود به 
پایه اول را دارند اما تجربه کودکستان را ندارند، تشکیل می شود گفت: زبان مادری 
این دانش آموزان فارسی نیست و مثلا آذری ، ترکی و کردی است اما وارد آموزش 
رسمی فارسی می شوند چراکه فارسی، زبان رسمی آنان در نظر گرفته شده است.

وی با بیان اینکه تعدادی از مدارس اقدام به اســتفاده از تابلو مدارس دوزبانه و 
تبلیغات می کنند که این کار غیرقانونی است افزود: در این مدارس آموزش زبان 
ترکی و کردی و ... در دستور کار نیست و هدف آن ها تدریس زبان انگلیسی است 
این در حالیست که هنوز به این نتیجه نرسیده ایم که در دوره ابتدایی آموزش 

زبان های خارجی را داشته باشیم.

رئیس پلیس فتای فراجا گفت:بیش از ۹۳ درصد جرائم 
سایبری که در کشــور رخ می دهد، توسط پلیس فتا 
کشف می شود. سردار وحید مجید در گفت وگو با ایسنا 
با اشاره به اقدامات پلیس فتا گفت: پلیس فتا در کشور 
ما از سال ۱۳۹۰ کار خود را آغاز کرد. در آن زمان تعداد 
کل پرونده های ما در کشور حدودا بین سه تا چهار هزار 
پرونده بود اما هرچه زمان گذشــت، با توجه به اینکه 
اســتفاده از تکنولوژی های جدید و اینترنت گسترش 
بیشــتری پیدا کرد و روز به روز تعداد کاربران آن نیز 

افزایش پیدا می کرد، شمار پرونده ها نیز بیشتر شد.
وی افزود: به مرور تعداد کاربــران افزایش پیدا کرد، به 
طوریکه در حال حاضر مردم بسیاری از اقدامات خود را 
از طریق اینترنت انجام می دهند، در نتیجه میزان جرائم 
اینترنتی نیز افزایش یافت. به طوریکه در سال ۹۸، تعداد 
پرونده های ما در پلیس فتای کشور، به بیش از ۱۶۰ هزار 
پرونده رســید. به خاطر دارم در همان سال، ما پرونده 
۲۰۰ هزار نفر را که مجرمان اینترنتی به آن دسترسی 
پیدا کرده بودند را در بانک اطلاعاتی خود داشتیم یعنی 
کلاهبرداران از این افراد اطلاعاتی مانند شماره حساب، 
رمز دوم پایا )ثابت( و CVV۲ را داشتند  و در واقع هر زمان 
که اراده میکردند می توانستند از آنها استفاده کرده و 
حساب افراد را خالی کنند. مجید با اشاره به اجرای طرح 
تبدیل رمز ایستا به رمز دوم پویا گفت: به همین اساس، 
ما اجرای طرح رمز دوم پویا را دو ســال مورد مطالعه و 
بررسی قرار دادیم و سرانجام در ســال ۹۸ این طرح با 
همکاری بانکها و سایر دستگاه I ای مربوطه اجرایی شد 
و اینچنین توانستیم زمان از وقوع درصد قابل توجهی از 

برداشت های غیرمجاز از حساب افراد جلوگیری کنیم.
وی افزود: اجرای طــرح رمز دوم پویا، قریبا با شــیوع 
ویروس کووید ۱۹ همزمان شد. در بررسی های انجام 
شده مشخص شد در این ایام چون کل دنیا درگیر این 
ویروس بودند و مردم باید از خانه و به صورت اینترنتی، 

بیشتر امور خود را انجام می دادند؛ بیشتر پلیس ها در 
جهان، با افزایش جرائم سایبری در کشورها مواجه بودند 
در حالیکه ما در این ایام با اجرای طــرح رمز دوم پویا، 
شاهد کاهش ۲۲ درصدی جرائم سایبری در کشورمان 
بودیم. رئیس پلیس فتا فراجا ادامه داد: ما در شش ماهه 
سال جاری، ۲۰ درصد افزایش کشــف جرم داشتیم 
همچنین توانستیم حدود ۹۳ درصد از پرونده هایمان 

را کشف و حل کنیم.
مجید با اشاره به اینکه در هر کشور تعداد کدجریمه های 
ســایبری یا به عبارتی دیگر عناوین مجرمانه متفاوت 
است؛ گفت: در دنیا، ۷۲ کد جریمه سایبری شناسایی 
شده اما در هر کشور بر اساس شرایط این تعداد متغییر 
است. در کشور ما، ۲۲ کد جریمه سایبری شناسایی شده 

و هر کدام چند جرم اینترنتی را شامل می شود.
وی با اشاره به اولویت بندی های پلیس فتا در سال جاری 
افزود: ما درحال حاضر پنج اولویت در رسیدگی به جرائم 
داریــم. اولویت اول با »کلاهبــرداری های اینترنتی« 
است. در این گروه، جرائم مختلفی مثل کلاهبرداری در 
زمینه های خرید های اینترنتی، رمز ارز و ارائه خدمات 
مختلف را شامل می شــود. به عنوان مثال شما کالایی 
از طریق اینترنت خریداری می کنید که یا به دستتان 
نمی رسد یا جنس همان نیست که شما می خواستید و 
در واقع اصالت ندارد؛ این گروه از جرائم، در مجموع ۳۸ 

درصد از جرائم سایبری ما را تشکیل می دهند.
رئیس پلیس فتای فراجا ادامه داد: گروه دوم جرائمی که 
برای ما در اولویت قرار دارند، »برداشت غیرمجاز« است. 
این گروه شــامل جرائمی مانند فیشینگ است. یعنی 
همان مسئله ارســال لینک آلوده به تلفن همراه افراد. 
کلاهبرداران در این روش، پیامی به تلفن همراه افراد 
ارسال می کنند و با استفاده از عناوینی مثل یارانه، کمک 
معیشتی، یارانه بنزین، صدور احکام قضائی و ... افراد را 
فریب می دهند تا روی لینک های ارسالی کلیک کنند. 

در این صورت فورا کلاهبردار به اطلاعات تلفن همراه 
فرد همانند اطلاعات حساب بانکی، مخاطبین و شبکه 
های اجتماعی دسترسی پیدا می کند و می تواند هر نوع 

سوءاستفاده ای را انجام دهد.
مجید گفت: به عنوان مثال کلاهبــردار در این روش 
می تواند با اســتفاده از اطلاعات بانکی قربانی، حساب 
بانکی وی را خالی کند یا با دسترسی به مخاطبین تلفن 
همراه وی، خود را به جای قربانی معرفی کرده، به آنها 
پیام بدهد و پول قرض بگیرد. از آنجایی که متاســفانه 
در کشور ما این جرم زیاد اتفاق می افتد، ما در این باره 
هشدارهای زیادی به مردم می دهیم اما همچنان حدود 
۳۰ درصد از کل پرونده های ما، مربوط به این جرم است.
وی افزود: ســومین اولویت ما، »دسترسی غیرمجاز به 
داده ها« اســت. در این روش، کلاهبردار با هک تلفن 
همراه افراد، به شبکه های اجتماعی افراد و رمزهایش 
دسترســی پیدا می کند. به عنوان مثال فرد سودجو با 
نصب باج افزار روی گوشی کاربران، به اطلاعات محل 
کار آنان دسترسی پیدا کرده و تهدید می کند که اگر به او 

باج ندهند؛ این اطلاعات را افشا می کند.
رئیس پلیس فتای فراجا ادامــه داد: »هتک حیثیت« 
و »مزاحمت اینترنتــی« اولویت های بعدی پلیس فتا 
هســتند. در این پرونده ها، فرد ســوجود به اطلاعات 
شخصی مانند عکس و فیلم افراد دسترسی پیدا کرده و 
تهدید می کند که آن ها را در فضای مجازی منتشر خواهد 
کرد. درصد وقوع این جرائم در کشور ما پائین است اما در 

اولویت های رسیدگی پلیس فتا قرار دارد.
مجید گفت: باید به این مسئله توجه داشت که کاربران 
شبکه های اجتماعی خارجی، در یک حالت گمنامی 
قرار دارند و به همین دلیل به راحتی ممکن اســت از 
این فضا سوءاستفاده کنند که البته این افراد هم توسط 
همکاران من شناسایی شــده و با آنها برخورد قانونی 

صورت می گیرد.

بررسی تبدیل خانه شهید رئیسی به موزه 

مدرسه »دو زبانه« نداریم

کشف ۹۳ درصد جرائم سایبری در کشور
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رئیس سازمان توسعه تجارت خبر داد:

افزایش تجارت ایران 
با اوراسیا 

پرداخت ۲۰ همت 
وام فرزندآوری

آمادگی کامل برای 
تامین سوخت زمستانی

اشتغال ناقص 
کاهش یافت

مطابق آمارهاي مرکز آمار ایران، در تابستان 
۱۴۰۳ نرخ بیکاري جمعیت ۱۵ ساله و بیشتر 
۷.۵ درصد و نرخ مشارکت اقتصادي ۴۱.۷ 
درصد بوده است. به گزارش مرکز آمار ایران، 
گزارش منتشر شده نتایج آمارگیري نیروي 
کار تابستان ۱۴۰۳ و بررسي نرخ بیکاري افراد 
۱۵ ساله و بیشتر نشان مي دهد ۷.۵ درصد از 
جمعیت فعال )شاغل و بیکار(، بیکار بوده اند. 
بررسي روند تغییرات نرخ بیکاري حاکي از آن 
است که این شاخص نسبت به فصل مشابه در 
سال قبل )تابستان ۱۴۰۲(، چهار دهم درصد 
کاهش یافته است. در تابســتان ۱۴۰۳، به 
میزان ۴۱.۷ درصد جمعیت ۱۵ ساله و بیشتر 
از نظر اقتصادي فعال بوده اند؛ یعني در گروه 
شــاغلان یا بیکاران قرار گرفته اند. بررسي 

تغییرات نرخ مشارکت...
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وزیر ارتباطات:

نخبگان را به ماندن 
در کشور تشویق کنیم

نرخ بیکاری 25 استان تک رقمی شد

کاهش نرخ بیکاری تابستان
صفحه3

صفحه2

لوکس  سواران  فراری  از  مالیات
دیوان   محاسبات   اعلام  کرد:

وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات با تاکید بر لزوم 
هم افزایی و تبادل دانش میان دستگاه های مختلف، 
گفت: باید به کار تیمی و هدف مشترک که تثبیت 
جایگاه در مدار لئو و دسترسی قدرتمندانه به مدار 
ژئو است باور داشته باشــیم. ارتفاع سطح زمین تا 
۲ هزار کیلومتری را مدار ارتفاع پایین زمین یا لئو 
)LEO( می نامند. از ۲ هزار کیلومتر تا ۳۵ هزار و ۷۸۶ 
متر، مدارهای میانی زمین نام دارد و مدارهای بالاتر از 
این ارتفاع را مدار ارتفاع بالا یا ژئو نام گذاری کرده اند.

به گزارش ایرنا، »ستار هاشمی« در آیین افتتاح هفته 
جهانی فضا در پژوهشگاه فضایی با بیان اینکه حضور 
پرشکوه مردم در نماز جمعه روز گذشته و فرمایشات 
رهبر معظم انقلاب اسلامی را گرامی می دارم، افزود: 
وعده »صادق ۲« اقدامی اقتدار آفرین برای کشور بود 
که توسط نیروهای مسلح کشور رقم خورد؛ این اقدام 
نشان داد ادعای رژیم جعلی صهیونیستی توهمی 
بیش نیست و هیمنه پوشالی آنان در هم شکست. 
عضو کابینه دولت چهاردهم بیان داشــت: یکی از 
موضوعاتی که در برنامه پیشنهادی خود به مجلس 
ارائه دادم، تمرکز و توســعه صنعت فضایی است. 
صنعت فضایی حداقل ۲ وجه مهم دارد؛ یکی بخش 
اقتداری و دیگری اقتصادی که هر ۲ را باید در کنار 
یکدیگر مدنظر قرار داد. وی ادامه داد: اگر به هر کدام 
از آن ها توجه کنیم یک زیرساخت پایه ای و مهمی به 
نام نیروی انسانی دارد که مهم ترین رکن توسعه این 
صنعت حفظ و نگهداشت نیروی انسانی است. یکی 
از مسائلی که باعث شــد از آقای »سالاریه« رئیس 
سازمان فضایی ایران درخواست کردم در ادامه مسیر 
به دولت چهاردهم کمک کند تعامل و اعتقاد وی به 
بخش خصوصی است. وزیر ارتباطات خاطرنشان کرد: 
حوزه اثرگذاری صنعت فضایی به شــدت متنوع و 
وسیع اســت و علوم مختلفی را از علوم پایه تا علوم 

مهندسی در برمی گیرد...

آگهی تجدید مزایده عمومی )نوبت اول(نوبت دوم 
شهرداری اندیشه در نظر دارد به استناد مجوز شماره ۵/۲۲۲/د مورخ ۱۴۰۳/۰۵/۰۹ موضوع ابلاغ بند ۷ صورتجلسه شماره ۱۷۸ مورخ ۱۴۰۳/۰۴/۲۱ شورای اسلامی شهر ، نسبت به برگزاری 

مزایده عمومی ذیل به اشخاص حقوقی واجد شرایط )برابر شرایط مندرج در پاکت ب( اقدام نماید.
موضوع مزایده : عبارت است از امتیاز بهره برداری از مجموعه ورزشی جوانمردان واقع در شهر اندیشه - فاز -۵ انتهای خیابان شهید همت خیابان محمد علی جهان آرا - جنب فرهنگسرای 

سعدی برای مدت دو سال )بازدید از مجموعه الزامی است ( 
شرایط فروش : مبلغ پایه کارشناسی شده طبق گزارش کارشناس رسمی دادگستری به شماره ۱۰۱/ج/ ۴۰۳ مورخ ۱۴۰۳/۰۴/۱۲ برای مدت دو سال به شرح جدول ذیل می باشد. 

اجاره سال اول )ریال(اجاره ماهیانه برای سال اول )ریال(شرح

۴/۸۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال۴۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریالمجموعه ورزشی جوانمردان
تبصره ۱ : مبلغ پایه اعلام شده صرفاً بابت اجاره میباشد و سایر هزینه ها ) کلیه کسورات قانونی هزینه شارژ مشاعات ، انشعابات آب ، برق ، گاز و ...( بر عهده برنده مزایده خواهد بود. 

تبصره ۲ : اجاره سال دوم طبق نظریه کارشناس رسمی دادگستری با ۲۵ درصد افزایش نسبت به سال اول قرارداد افزایش می یابد.
 سپرده شرکت در مزایده : سپرده شرکت در مزایده ۵۴۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال میباشد که می بایست تا پایان مهلت تسلیم پیشنهاد قیمت به یکی از صورت های ذیل به واحد دبیرخانه شهرداری تسلیم و شماره ثبت پاکت الف را دریافت نمایید . 

الف( رسید بانکی واریز وجه مزبور به شماره حساب سپرده ضمانت شرکت در مزایده ۰۱۱۳۹۹۴۴۵۶۰۰۱ نزد بانک ملی شعبه شهر اندیشه کد ۲۴۱۷ 
ب( ضمانت نامه بانکی 

* تبصره ۱ : ضمانت نامه ارائه شده می بایست در زمان بازگشایی پاکات مزایده دارای اعتبار بوده و برای مدت سه ماه دیگر نیز قابل تمدید باشد . 
* تبصره ۲ : به پیشنهادهایی که سپرده شرکت در مزایده آنها به غیر از موارد فوق باشد ترتیب اثر داده نخواهد شد. 

مهلت و محل دریافت اسناد مزایده :  از تاریخ انتشار آگهی لغایت پایان ساعت اداری سه شنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۷/۱۷ و محل دریافت آن صرفاً از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت www.setadiran.ir میباشد.
مهات و محل تسلیم پیشنهادات :   متقاضیان می بایست تا پایان ساعت اداری روز شنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۷/۲۸ پیشنهاد قیمت خود را در سامانه تدارکات الکترونیک www.setadiran.ir بارگذاری نموده و 

اصل ضمانت نامه را به واحد دبیرخانه شهرداری تحویل و شماره ثبت پاکت الف دریافت نمایند.
 تذکر:  صرفا اسناد پاکتهای پیشنهاد )ب( و )ج( دارای امضای الکترونیکی مورد پذیرش است. در جلسه بازگشایی پاکتهای )ب( و )ج( استاد فیزیکی )کاغذی ( و اسناد فاقد امضای الکترونیکی به هیچ وجه مورد پذیرش نیست. 

مدارک لازم جهت دریافت اسناد مزایده : متقاضیان جهت دریافت اسناد می بایست از طریق سامانه ستاد نسبت به خرید اسناد شرکت در مزایده اقدام نمایند. 
زمان بازگشایی پیشنهادها :  بازگشایی پیشنهادات روز یکشنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۷/۲۹ می باشد.

 شهرداری اندیشه در رد یا قبول یک یا تمام پیشنهادات بدون ذکر دلیل مختار می باشد . 
هزینه درج آگهی در روزنامه به عهده برنده مزایده می باشد. 

تاریخ چاپ نوبت اول : ۱۴۰۳/۰۷/۰۹  تاریخ چاپ نوبت دوم : ۱۴۰۳/۰۷/۱۶ 
بهروز کاویانی شهردار شهر اندیشه

 

فراخوان مزایده عمومي یك مرحله اي
نوبت اول

موضوع مزایده : واگذاري بهره برداري یک باب فروشگاه محصولات خرما و فرآورده های آن واقع در سالن ترمینال فرودگاه بین المللي خلیج فارس به شماره مزایده: ۱۴۰۳/۴۱
۱- نام و نشاني مزایده گزار: سازمان منطقه ویژه اقتصادي انرژي پارس - استان بوشهر، عسلویه، ساختمان مرکز همایش هاي خلیج فارس

۲- مبلغ پایه کارشناسي سالیانه : ۲,۲۸۰,۰۰۰,۰۰۰ ریال
۳- نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار: ضمانتنامه بانکي )که قابل تمدید به مدت سه ماه با درخواست مزایده گزار باشد( یا وجه نقد به مبلغ ۱۱۴,۰۰۰,۰۰۰ ریال

۴- شرایط شرکت در مزایده: اشخاص حقوقي و اشخاص حقیقی
۵- مدت زمان انجام : ۳ سال شمسی

۶- ضمن بارگذاري اسناد در سامانه تدارکات الکترونیکي دولت مي بایست تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار به صورت فیزیکي به دبیرخانه کمیسیون مناقصات تحویل گردد.
۷- آخرین مهلت دریافت اسناد مزایده: یک هفته پس از تاریخ چاپ آگهي نوبت دوم

۸- زمان بازدید از اقلام: از طریق سامانه تدارکات الکترونیکي دولت )ستاد( اطلاع رساني مي گردد.
۸-مهلت بارگذاري اسناد در سامانه ستاد : ۱۴ روز پس از آخرین مهلت فروش اسناد

۹-زمان و محل گشایش پیشنهاد مزایده )پاکت هاي الف، ب و ج( : از طریق سامانه تدارکات الکترونیکي دولت )ستاد( اطلاع رساني مي گردد.
تلفن کمیسیون مناقصات: ۴- ۲۱۵۰ ۰۷۷۳۱۳۷ نمابر : ۰۷۷۳۱۳۷۲۱۵۵

شناسه آگهی ۱۷۹۸۹۷۰
روابط عمومي سازمان منطقه ویژه اقتصادي انرژي پارس

آگهی فراخوان مزایده 
حراج حضوری  شماره 1403/01 

آهن آلات، آلومینیوم و مس اسقاطی
شــرکت مخابرات ایران منطقه همــدان در نظــر دارد آهن آلات، 
 آلومینیــوم نــرم و مــس اســقاطی را از طریق مزایــده عمومی

 )حراج حضوری( واگذار نماید.
متقاضیان شرکت در مناقصه می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر به 
 www.tci.ir آگهی فراخوان در سایت شرکت مخابرات ایران به آدرس

یا www.hamedan.tci.ir مراجعه نمایند.
روابط عمومی مخابرات منطقه همدان
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رشد ۱۰۵ درصدی ارزش معاملات 
بازارهای فرابورس

بازارهای فرابورس در هفته  گذشته دادوستد 
بیــش از ۱۳۶ هزار میلیــارد تومــان انواع 
دارایی مالــی را تجربه کردند که نســبت به 
هفته ماقبل رشــدی ۱۰۵ درصدی داشت. 
به گزارش تســنیم، بازارهــای فرابورس در 
دادوستدهای هفته گذشته شاهد دادوستد 
بیــش از 27 میلیــارد و 4۰۰ میلیون برگه 
انواع دارایــی مالــی بودند کــه ارزش این 
مبادلات بالغ بــر ۱۳۶ هزار میلیــارد تومان 
 بــود و در 4۳۱ هــزار نوبــت معاملاتــی

 انجام شد.
گفتنــی اســت طــی ۵ روز معاملاتــی 
هفته گذشــته در بــازار اول بیــش از یک 
هــزار میلیــارد تومــان دادوســتد ثبــت 
شــد. همچنیــن بــازار دوم معاملاتــی به 
 ارزش 8۵۳ میلیــارد تومــان را تجربــه 

کردند.
دادوســتدهای بــازار پایه نیز ارزشــی یک 
هــزار و 4۰۰ میلیــارد تومانی داشــت. در 
ســایر بازارهــای فرابورس طــی این مدت 
شــاهد معاملات ۶2 میلیارد تومانــی بازار 
ابزارهــای مشــتقه و حــدود ۱۳ میلیــارد 
تومانی بازار توافقی بودیــم. در بازار نوآفرین 
 نیز نزدیک به ۳7 میلیارد تومان دادوســتد

 ثبت شد.
بررسی آمار معاملات در بازار ابزارهای نوین 
مالی نشان می دهد طی این مدت نزدیک به 
۱۳۳ هزار میلیارد تومان مبادله در این بازار 
انجام شــده که نســبت به هفته اول مهرماه، 
رشدی ۱۱7 درصدی داشــته است. در این 
بازار ۱۰9 هــزار میلیارد تومــان اوراق مالی 
اسلامی مورد معامله قرارگرفته که افزایشی 

۱9۰ درصدی داشته است.
همچنیــن 2۳ هــزار میلیارد تومــان واحد 
صندوق های ســرمایه گذاری قابــل معامله 
دادوستد شــدند. متقاضیان اوراق تسهیلات 
مسکن نیز در این مدت ۱89 میلیارد تومان 
اوراق خریدوفروش کردند. این گزارش حاکی 
است ارزش معاملات خرد بازار سهام و اختیار 
سهام در هفته گذشته بیش از 2 هزار و 47۰ 

میلیارد تومان بوده است.
طی ایــن مدت بیــش از 4۶ درصــد ارزش 
معاملات خرد به ۵ گروه اختصاص داشــته 
اســت. به این ترتیب که گروه های استخراج 
کانه های فلزی، بانکی ها، محصولات غذایی، 
محصولات شــیمیایی و ســرمایه گذاری ها 
درمجموع 4۶ درصد ارزش معاملات خرد را 

به خود اختصاص دادند.
در پایان دادوستدهای دومین هفته مهرماه، 
شــاخص کل فرابورس پس از نوســان هایی 
که پشت ســر گذاشــت با افت مختصر ۰.8 
درصدی در ســطح 22 هــزار و ۱۳۱ واحد 
قرار گرفت. ارزش بازار نیز با افزایشــی ۰.۶ 
 درصدی در عدد 2.4 میلیون میلیارد تومان

 ایستاد.

پرداخــت ۲۰ همــت وام 
فرزندآوری

براســاس آمارهای بانک مرکــزی از ابتدای 
ســال جاری تــا پایان شــهریور مــاه بیش 
از 2۰ هــزار میلیــارد تومــان تســهیلات 
قــرض الحســنه فرزند از ســوی شــبکه 
بانکــی کشــور پرداخــت شــده و بیش از 
 4۰۰ هزار نفــر دیگر در صــف دریافت این 

تسهیلات هستند.
به گــزارش ایســنا، بانــک مرکــزی طی 
گزارشــی آمار مربوط به میزان تســهیلات 
قرض الحســنه فرزند را منتشــر کــرده که 
براســاس آن از ابتدای ســال جاری تا پایان 
شــهریورماه، 2۰ هــزار و 97 میلیارد تومان 
 تسهیلات از سوی شبکه بانکی کشور پرداخت

 شده است.
براســاس این آمار، طی نیمه نخســت سال 
جاری 24۵ هــزار و ۵۰8 فقره تســهیلات 
قــرض الحســنه فرزنــد پرداخــت شــده 
و 4۰8 هــزار و 78۳ نفر در انتظــار دریافت 
این تســهیلات هســتند و پنج بانک ملت، 
تجارت، صــادرات، ملی و رفــاه کارگران، به 
ترتیب با ۳.9 همــت، ۳.۳ همت، 2.۶ همت، 
2.4 همت و ۱.۳ همــت در رتبه های اول تا 
پنجم بیش ترین تســهیلات پرداختی قرار 
دارنــد و در مجموع ۱۶7 هــزار و 277 فقره 
 تســهیلات قرض الحســنه فرزند پرداخت 

کرده اند.

خبر

رئیس ســازمان توســعه 
تجارت گفت: چهار ســال 
پیش با اوراسیا وارد تجارت 
آزاد شــدیم و تعرفــه ها 
کاهش یافت یا صفر شــد، 
در این مدت توسعه تجارت با کشورهای عضو این 
اتحادیه 2.۵ برابر شد. به گزارش ایرنا، محمدعلی 
دهقان دهنوی در جمع تولیدکنندگان و تجار اتاق 
بازرگانی تهران اظهار داشت: خود تولید کنندگان و 
تجار باید به این باور برسند که قدم به قدم به سمت 
تجارت آزاد حرکت کنیم و در همین راستا توسعه 

تجارت با اعضای اتحادیه اوراسیا رقم خورده است.
وی افزود: پیمان تجارت آزاد را با اعضای کشورهای 
اوراسیا امضا کردیم و در مجلس شورای اسلامی این 
موضوع در حال تصویب اســت، از پنج کشور عضو 
اوراسیا، سه کشور نیز این پیمان را دنبال کرده و در 

کشور خود به نتیجه رسانده اند.
رئیس ســازمان توســعه تجارت ادامه داد: اوراسیا 
نخســتین تجربه تجارت آزاد ایران است که در آن 
87 درصد تعرفه ها کنار گذاشــته می شود، تجار 
باید خود را برای رقابت جدیــد آماده کنند. ضمن 
اینکه کشــورهای عضو هم تمایل دارند کالاهای 
خود را در ایران عرضه کنند. وی با اشــاره به رفع 
موانع صادراتی، گفت: تجار در کنار پیمان تجارت 
آزاد، مشکلاتی در ارمنســتان در حوزه ضمانتنامه 
ها داشــتند که اتفاق های خوبی در همین ارتباط 
رقم خورده است و ما ضمانت نامه های پیمانکاران 
در ارمنستان و سایر کشــورها را تامین می کنیم. 
دهنوی ابراز داشت: پیشــنهاد ایجاد منطقه آزاد 
ایرانی در ارمنستان نیز داده شده است که فرصت 
خوبی برای عرضه کالاهای صادراتی ایران در این 

کشور خواهد بود.
وی با بیان اینکه سازمان توسعه تجارت، خانه تجار 
در بدنه دولت است، گفت: این سازمان ضمن کمک 

به رفع مشکلات صادرات، ارتباط تنگاتنگی با تجار 
و بازرگانان خواهد داشت، در واقع این ارتباط پیش 
از پیش تقویت خواهد شــد تا یک نتیجه عملی در 
خصوص توسعه صادرات غیرنفتی بگیریم و اقدامات 

مفیدی برای توسعه تجارت کشور انجام شود.
رئیس سازمان توســعه تجارت تاکید کرد: بخش 
خصوصی در همیــن زمینه می تواند به ســازمان 
توســعه تجارت کمک کند تا توسعه صادرات رقم 
بخورد، زیرا دولت تجارتی انجام نخواهد داد و این 

وظیفه بخش خصوصی است.
وی با تاکید بر اینکه تجار و بازرگانان با مشــکلات 
و موانع متعدد روبه رو هســتند، گفت: فرایندهای 
طولانی اداری، سامانه های ناکارآمد و دخالت های 
بی مبنا مانع کسب و کار تجار و بازرگانان شده است. 
دهنوی ابراز کرد: از نزدیک مشکلات بخش خصوصی 
را لمس کرده ام و زمانی کــه در بدنه دولت بودم در 
مسیر تسهیل صدور مجوزها و برداشتن موانع پیش 
روی تجار کارهای خوبی انجام دادم، هر چند می دانم 

که این اقدامات کم است. وی افزود: تجار در سامانه 
های جامع تجارت در فرایندهــای طولانی وقت و 
هزینه خــود را تلف می کنند، ســعی می کنیم که 
نقش تسهیل کننده در فرایند تجارت کشور را بیش 
از پیش تقویت کنیم، هر کاری بتوانیم انجام خواهیم 
داد، ضمن اینکه از تجار می خواهیم که به ما مشورت 

دهند تا موانع بیشتری را از پیش پای آنان برداریم.
رئیس ســازمان توســعه تجارت خاطرنشان کرد: 
اگر می خواهیم صادرات غیرنفتــی افزایش یابد، 
باید بیش از پیش بر روی تولید رقابت پذیر تمرکز 
کنیم. دهنوی با تاکید بر تک نرخی شدن ارز گفت: 
صادرکنندگان برای دریافت ارز نیمایی و بازگشت 
آن ارز از محل صادرات به کشور با مشکلاتی روبرو 

هستند.
وی افزود: با ســقف های صادرات و واردات مخالف 
هستم، بازگشــت ارز به چرخه اقتصاد، وظیفه هر 
صادر کننده ای است اما نباید در فرایند این صادرات 
کار صادرکنندگان را مختل کــرد باید اجازه داد تا 

صادرات انجام شود و بعد انتظار بازگشت ارز داشت.
دهنوی بیان داشت: اینها مواردی است که ناترازی 
تجاری را در سال گذشته ایجاد کرده است در چند 
سال گذشــته رفع تعهدات ارزی 8۰ درصد بوده و 
تاثیر چندانی نداشته اســت تنها حجم تجارت را 

کاهش داده است نیازمند بازنگری هستیم.
رییس سازمان توسعه تجارت با اشاره به اینکه نظارت 
باید از جنس پسینی باشــد، گفت: با ایجاد ساختار 
مهندســی شــده نمی توان تجارت را افزایش داد؛ 
راهکاری باید ایجاد کنیم که منجر به رفع مشکلات 
شود. وی تاکید کرد: احتیاج به سرمایه گذاری داریم 
باید سرمایه گذاری در تولید محصول رقابت پذیر برای 
توسعه صادرات صورت بگیرد بخشی از سرمایه گذاری 

ها کوتاه مدت و برخی بلند مدت است.
بهمن عشقی دبیرکل اتاق تهران نیز در این نشست 
با اشاره به تقویت ارتباط بین تجار و سازمان توسعه 
تجارت گفت: باید حجم صادرات برای رفع ناترازی 
تجارت را افزایش دهیم. وی اظهار داشــت: سال 
گذشته ناترازی تجارت ۱7 میلیارد دلار بوده است 
که باید با افزایش توسعه این ناترازی رفع شود، رفع 
این ناترازی سایر ناترازی ها و مشکلات اقتصادی را 

کاهش خواهد داد.
دبیرکل اتاق تهران با اشــاره به مشــکلات بخش 
خصوص گفت: در طول ۱۰ ساله حضور شش رییس 
سازمان توسعه تجارت را تجربه کردم؛ امیدوارم در 
دوره ریاست رئیس جدید سازمان توسعه تجارت 

مشکلات صادرکنندگان رفع شود.
وی تاکید کرد: نشست های سازمان توسعه تجارت 
با تجار و صادرکنندگان باید به صورت مرتب برگزار 
شود تا منجر به تعامل بیشتر و حل مشکلات تجار 
شود. عشــقی با اشــاره به توافقنامه اتاق تهران با 
سازمان توسعه تجارت گفت: پیش نویس آماده شده 
است و در اختیار سازمان توسعه تجارت قرار خواهد 
گرفت. وی افزود: این توافقنامه در راســتای حل 
موضوعات کلان صادرکنندگان و کاهش مداخلات 

دولتی در بخش صادرات است.

رئیس سازمان توسعه تجارت خبر داد:

افزایش تجارت ایران با اوراسیا 

دیوان محاسبات اعلام کرد:
لوکس سواران فراری از مالیات

بر اساس بررســی های دیوان محاسبات در سال 
۱4۰2 از ۱۶۶۳2۵ خــودرو با قیمــت بیش از ۳ 
میلیارد تومان که مشمول 28۵۰ میلیارد تومان 
مالیات بودند، صرفاً 2۱8 میلیارد تومان مالیات، 

وصول شده است.
به گزارش تسنیم، طبق بررسی دیوان محاسبات 
کشور، در سال ۱4۰2 از تعداد ۱۶۶،۳2۵ خودرو 
با قیمت بیش از ۳ میلیارد تومان که مشمول 2.8۵ 
همت مالیات بوده اند، صرفــاً مبلغ 2۱8 میلیارد 
تومان در زمان تعویض پلاک و نقل و انتقال خودرو 

وصول و به حساب خزانه واریز شده است.
سایر افراد مشــمول که پیامک پرداخت مالیات 
را دریافت نموده اند، نســبت به پرداخت مالیات 
موردنظر تا پایان بهمن ماه ســال یادشده اقدامی 
انجام نداده اند که موضوع وصول مالیات مزبور از 
طریق عملیات اجرایی، توسط ادارات امور مالیاتی 

در دست پیگیری است.
همچنین در سال ۱4۰2 جمعاً بالغ بر ۱.7 همت 
از محل مالیات بر انواع خودرو های سواری و وانت 
دوکابین دارای شــماره انتظامی شخصی گران 

قیمت وصول و به خزانه واریز شده است.
به گزارش تســنیم، وصول ۱۰ درصدی مالیات 
مرتبط با خودروهای لوکس نشان میدهد بیش 
از ۱۰۰ هزار مودی مالک خودرو لوکس اعتنایی 
به پیامک پرداخت مالیات نداشته اند. همانطور که 
اشاره شد بیش از ۱۶۶ هزار دستگاه خودرو مشمول 

مالیات مذکور شده اند.

آمادگــی کامل بــرای تامین 
سوخت زمستانی

شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی اعلام کرد: 
آمادگی کامل برای تامین ســوخت زمستانی با 
رشــد تولید و توزیع فرآورده های نفتی در کشور 

وجود دارد.
به گزارش شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی ایران، با راهبری تازه این شرکت، با برنامه ریزی 
برای تولید حداکثری بنزین و نفت گاز، آمادگی 

کامل برای تامین سوخت زمستانی وجود دارد.
برپایه این گــزارش، هماهنگی هــای لازم بین 
دســتگاه های مرتبط برای تضمین توزیع بهینه 
ســوخت در نقاط مختلف کشــور انجام شده و 
تمرکز بر تامین ســوخت نیروگاه های حرارتی و 
کارخانه های سیمان که با محدودیت گاز طبیعی 

روبه رو هستند در اولویت قرار گرفته است.
همچنین در سال ۱4۰۳ تحویل سوخت مایع به 
نیروگاه ها با رشد ۳9 درصدی همراه است. افزون 
بر آن، مصرف بنزین کشور در سال ۱4۰۳ به رکورد 
بی سابقه ای رسیده و توزیع روزانه بنزین و نفت گاز 
به ترتیب با رشــد 7.2 و ۵.۶ درصدی همراه بوده 
است. همچنین ذخیره سازی مناسب نفت سفید 
برای مناطق روستایی و سخت گذر انجام و تاکید 
شــده که هیچ کمبودی برای سوخت رسانی در 

فصل زمستان وجود نخواهد داشت.

افزایش دو گذرگاه جدید در 
مرز ایران و ترکیه

عضو اتاق بازرگانی ایران از راه اندازی چهارمین 
گذرگاه مرزی ایران و ترکیه در خرداد سال آینده 
و راه اندازی پنجمین گذرگاه تا دو ســال آینده 
خبر داد. قاســم کریمی، رئیس اتاق بازرگانی 
ارومیه بر افزایش گذرگاه های مــرزی ایران و 
ترکیه تاکیــد کرد و توضیح داد: در ششــمین 
جلسه مشترک نشست همکاری های اقتصادی 
اســتان های مرزی ایران و ترکیه که در مهرماه 
ســال گذشــته برگزار شــد از افزایش ارزش 
ســالانه تجارت ایران و ترکیه بــه ۳۰میلیارد 
دلار صحبت شــد و طرفین لزوم عملی شدن 
این حجم از تجارت را تایید کردند، این جلسات 
ابعاد امنیتی، سیاسی و اقتصادی دارد و با حضور 
مسئولان اســتانی و امنیتی و فعالان اقتصادی 

انجام می شود.
وی افزود: افزایش تعــداد گذرگاه های مرزی و به 
دنبال آن ارزش تجارت دو کشــور در دولت های 
یازدهم و دوازدهم نیز مطرح بود و  در نشســتی 
که رئیس دولت سیزدهم با رئیس جمهور ترکیه 
داشتند مذاکرات در این زمینه ثمربخش بود و در 
امتداد آن مذاکرات در هفتمین جلسه مشترک 
نشســت همکاری های اقتصادی اســتان های 
مرزی ایران و ترکیه که هفته گذشته برگزار شد 
موضوع اجرایی شــدن گذرگاه مرزی کوزه رش و 
گلینجک بررســی و تصمیم گیری شد در خرداد 
ســال ۱4۰4 و همزمان با برگزاری هشــتمین 
جلسه مشترک نشست همکاری های اقتصادی 
 اســتان های مرزی ایران و ترکیه ایــن گذرگاه 

راه اندازی شود.

خبر
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دادســتان تهران در بازدیــد از پارکینگ محل 
نگهداری خودروهای وارداتی گمرک غرب تهران 
گفت: امروز شــاهد واردات حجم قابل توجهی از 
خودروهای سواری و کشنده به منظور تامین نیاز 
داخل و تنظیم بازار این محصولات هستیم که به 
تبع آن می بایســت تلاش مسئولان امر در جهت 
انجام فرایند ترخیص بــه صورت مضاعف صورت 
پذیرد تا شاهد رسوب خودروهای وارداتی نباشیم.

به گزارش ایســنا به نقل از قــوه قضاییه، با توجه 
به واردات چند هزار دســتگاه خودرو در ماه های 
اخیر به کشور و به منظور بررسی آخرین وضعیت 
ترخیــص خودروهــای وارداتی، علــی صالحی 
دادستان عمومی وانقلاب تهران، روز شنبه ۱4 مهر 
به همراه جمعی از مقامات قضایی و مدیران وزارت 
صنعت معدن و تجارت، سازمان حمایت از حقوق 
مصرف کنندگان، سازمان توسعه تجارت، گمرک 
جمهوری اسلامی ایران و شرکت سایپا از پارکینگ 
محل نگهداری خودروهای وارداتی گمرک غرب 
تهران بازدید و ضمن استماع توضیحات مسئولان، 
دستورات لازم را در جهت تسریع در فرایند تعیین 

تکلیف خودروهای موجود صادر کرد.
دادستان تهران با حضور در جمع مسئولان و مدیران 
حاضر در این بازدید ضمن تسلیت شهادت سید حسن 
نصرالله فرمانده جبهه مقاومت و ســردار نیلفروشان، 

اظهار کرد: یاد و خاطره تمام شهدای محور مقاومت را 
گرامی می داریم و امیدواریم به زودی شاهد نابودی رژیم 

منحوس و کودک کش صهیونیستی باشیم.
وی در ادامــه، صیانت از حقوق عامــه و عمل به 
دســتورات رئیــس قوقضاییــه در جهت کمک 
حداکثری به دولــت و تعیین تکلیــف کالاهای 
موجود و جلوگیری از رســوب آن ها را به عنوان 
هدف بازدیدهای مســتمرخود و ســایر قضات 

دادسرای تهران از انبارهای گمرک، اعلام کرد.
صالحی در بازدید از گمرک غرب با تاکید بر اهتمام 
دادستانی تهران در جهت تحقق شعار سال گفت: 
با توجه به استماع توضیحات مدیران و کارشناسان 
دستگاه های اجرایی حاضر در جلسه مصوب شد، 
مشــکلات موجود در حوزه صــادرات واردات به 
صورت موضوعی به دادستانی تهران منعکس تا از 
طریق مبادی ذیصلاح، پیگیری و نسبت به مرتفع 

شدن مشکلات آن ها اقدام شود.
دادســتان تهران در این بازدید ضمن بررســی 
وضعیت تعیین تکلیف وســایل نقلیه موجود از 
جمله تاریــخ ورود خودروها به گمرک، علل عدم 
ترخیص و رسوب آنها، همزمان با حضور میدانی در 
محوطه پارکینگ گمرک و پس از برگزاری جلسه 
با مدیران حاضر، توضیحات فنی لازم را از مسئولان 
حاضر اخذ و دستورات لازم را در جهت جلوگیری از 

رسوب خودروها صادر کرد. صالحی بیان کرد: نباید 
ترخیص خودروها با اطاله چند ماهه مواجه شود 
در حالی که این خودروها و به ویژه کشنده ها مورد 

نیاز عمومی است.
دادستان تهران یادآور شــد: امروز شاهد واردات 
حجم قابل توجهی از خودروهای سواری و کشنده 
به منظور تامین نیــاز داخل و تنظیــم بازار این 
محصولات هستیم که به تبع آن می بایست تلاش 
مســئولان امر در جهت انجام فرایند ترخیص به 
صورت مضاعف صورت پذیرد تا شــاهد رســوب 

خودروهای وارداتی نباشیم.
وی افــزود: با توجه بــه اینکــه واردات خودرو و 
کشنده ها با تخصیص ارز از منابع داخلی و سرمایه 
عمومی انجام می شــود و البته نوســازی ناوگان 
حمل و نقــل جاده ای و جلوگیــری از مخاطرات 
متعدد ناشی از فرسودگی وسایل نقلیه این حوزه، 
اولویت ویژه این دادستانی محسوب می شود، لذا از 
مسئولان امر انتظار می رود، اهتمام جدی به این 
حوزه و حل مسائل وارد کنندگان از قبیل مشکل 
ثبت سفارش، تخصیص ارز و صدور مجوزهای لازم 

داشته باشند.
صالحی بیان کرد: با توجه به وقفه صورت گرفته 
در ارائه خودرو در سامانه یکپارچه عرضه خودرو 
وارداتی، مصوب شد فوراً در خصوص حل مسائل 

اجرایی اقدام و در صورت وجود خودرو، عرضه در 
ســامانه به صورت مرتب انجام شود و حداکثر در 
فواصل ۱۵ روز صورت پذیرد و عرضه خودرو منوط 
به تکمیل سبد خودرویی و تعداد معین نشود تا در 
نتیجه کاهش عرضه، موجبات افزایش بی ضابطه 

قیمت خودرو و نارضایتی عمومی فراهم نشود.
وی در ادامه اظهار کرد: با توجه به واردات 22۰۰ 
دســتگاه خودروی وارداتی و طولانی شدن روند 
ترخیص آنها، بعد از برگزاری چندین جلســه در 
این دادســتانی و پیگیری های صــورت گرفته، 
ارزش گذاری این خودروها که با وقفه مواجه شده 
بود به سرانجام رسید و دســتور ابلاغ موضوع به 

مبادی ذی ربط ظرف سه روز آینده صادر شد. 
همچنین مصوب شــد 22۰۰ دستگاه خودروی 
مذکــور و ۱۵۵۰ دســتگاه خــودروی دیگر که 
در انتظــار انجام فرایند اداری عرضه در ســامانه 
یکپارچه قــرار دارند، ظرف یک هفتــه آینده به 
متقاضیان عرضه شــود. دادستان تهران در پایان 
به واردکننــدگان خودرو که در ثبــت اظهارنامه 
خودروهــای خود تعلــل می کنند، گفــت: وارد 
کنندگان خودرو در اســرع وقت نسبت به اظهار 
خودروهای وارداتی اقدام کنند تا فرایند ترخیص 
به سرعت انجام شــود و کالاها مشمول مقررات 

متروکه نشود.

سخنگوی هیئت رئیســه مجلس شورای اسلامی 
گفت: جلوی تلاطم های شدید گذشته گرفته شده 
اســت و اگر هم تلاطم و نوســان پس از یک اتفاق 
سیاســی در بازار ایجاد می شــود، پس از چند روز 

فروکش می کند.
حجت الاسلام علیرضا ســلیمی؛ سخنگوی هیئت 
رئیسه مجلس شــورای اســلامی در گفت وگو با 
تســنیم درباره وضعیت بازار ارز در روزهای اخیر، 
گفت: ما در یک ســال گذشته با بی ســابقه ترین 
اتفاقــات سیاســی ـ امنیتــی در منطقــه و 
کشــور روبه رو بودیم کــه هر کدام می توانســت 
 شــدیدترین جهش ها را در نرخ ارز ایجاد کند اما 

این گونه نشد.
وی با بیان اینکه "با مدیریت خوبی که بانک مرکزی 
در این حوزه اعمال کرد شــاهد کاهش قابل توجه 
نوسانات ارزی در بازار بودیم."، اظهار کرد: کاهش 
نوســانات و تلاطم های ارزی در حالــی بود که ما 
بزرگترین اتفاقات سیاسی در دهه های گذشته اعم 
از پاسخ نظامی ایران به اســرائیل و عملیات وعده 
صادق ۱ و 2، شهادت اســماعیل هنیه در تهران و 

شهادت رئیس جمهور کشورمان را تجربه کردیم.
ســخنگوی هیئت رئیســه مجلس ادامه داد: در 
سال های گذشته بازار ارز بعضاً حتی با یک اظهارنظر 
هم دچار تلاطم و نوســان بالا و پایداری می شد و 

شاهد جهش های قیمتی در بازار بودیم.

سلیمی با تأکید بر اینکه بازار ارز کشور از آن شرایط 
حســاس و متزلزل ســال های قبل به جایگاهی 
رســیده اســت که بزرگتریــن اتفاقــات امنیتی 
منطقه هــم نمی توانــد آن را دچــار تلاطم های 
شــدید گذشــته کند، افــزود: ایــن صحبت من 
به معنای این نیســت که با افزایش قیمت روبه رو 
نخواهیــم بود بلکــه منظور این اســت که جلوی 
تلاطم های شدید گذشــته گرفته شــده است و 
اگر هم تلاطم و نوســان پس از یک اتفاق سیاسی 
 در بازار ایجاد می شــود، پس از چند روز فروکش 

می کند.
وی با اشــاره به عملیــات وعده صــادق2 ایران 
گفت: نوســانات اخیر بــازار ارز ناشــی از حمله 
ایران به اســرائیل ماننــد تجارب قبلــی موقتی 
خواهد بود و مردم مراقب باشــند فریب دلالان و 
ســودجویان را نخورند. مؤلفه هــای اقتصادی در 
یکی دو سال گذشــته بهبود خوبی داشته است و 
کنار اینهــا مدیریت خوب بانک مرکزی و دســت 
 پر بازارســاز شــرایط خوبی را برای حفظ آرامش 

بازار رقم زد.
ســخنگوی هیئت رئیســه مجلس در پایان ابراز 
کرد: امیدواریم این مســیر در دولــت جدید هم 
ادامه پیدا کند و همچنان شــاهد ثبــات بیش از 
 پیــش بــازار ارز و دیگــر بخش هــای اقتصادی

 کشور باشیم. 

عضو اتاق بازرگانی ایران گفت: خودروسازانی که در تامین 
ارز موردنیاز برای واردات قطعات با مشکل روبه رو شده اند 
برای تامین این ارز به خرید و صادرات کالاهایی از قبیل 
پسته، مس، فولاد و کالاهای دیگر روی آورده اند تا بتوانند 
قطعات را وارد کنند. سیدمهدی طبیب زاده، عضو اتاق 
بازرگانی ایران از راهکار غیرمتعارف شماری از صنایع برای 
تامین ارز خبر داد و گفت: خودروسازان، تولیدکنندگان 
لوازم خانگی و واردکنندگان موبایل برای تامین ارز به 
فروش کالاهایی مانند پسته، مس، فولاد و از این قبیل در 

بازارهای خارجی روی آورده اند.
وی افزود: خودروسازانی که در تامین ارز موردنیاز برای 
واردات قطعات با مشکل روبه رو شده اند برای تامین این 
ارز به خرید و صادرات کالاهایی از قبیل پسته، مس، فولاد 
و کالاهای دیگر روی آورده اند تا بتوانند قطعات را وارد 
کنند، آنها مس را از بورس کالا می خرند و در بازارهای 
صادراتی عرضه می کنند و با پرداخت هر میزان عوارض 
گمرکی هم مشکلی ندارند چون هدف و تمرکز آنها از 
صادرات این کالاها ورود مواد اولیه تولید است و تعهدی 
به اصول بازارسازی و بازاریابی در بازار این کالاها به ویژه 
بازار پسته ایران ندارند و ممکن است حتی معاملات را با 

ضرردهی پیش ببرند.
طبیب زاده خاطرنشــان کرد: مجموع این شــرایط به 
نابه ســامانی هایی در تجارت پســته ایران انجامیده و 
خودروســازان را به رقبای ناکارآمــد صادرکنندگان 
واقعی پســته ایران تبدیل کرده است، در همین راستا 

صادرکنندگان پسته به صرافت افتاده اند تا تفاهم نامه ای 
با خودروســازان منعقد کنند تا ارز حاصل از صادرات 
این محصول را بــه جای اینکه در ســامانه نیما عرضه 
کنند با نــرخ توافقی و تحت نظــارت بانک مرکزی در 
اختیار تولیدکنندگان خودرو قرار دهند تا خودروسازان 
از تجارت پســته با هدف تامین ارز کنار بکشــند و در 

حوزه های فعالیت دو گروه اختلاطی ایجاد نشود. 
وی گفت: خودروسازان نیز از انعقاد تفاهم نامه یادشده 
استقبال کرده اند، حاصل توافق این است که ارز حاصل از 
صادرات محصولات کشاورزی به میزان هر چه بیشتری 

به کشور بازگردد. 
رئیس اتاق بازرگانی کرمان اظهار کرد: صادرکنندگان از 
27 فروردین سال ۱۳97 با چالش الزام به ارائه ارز حاصل 
از صادرات در سامانه نیما روبه رو بوده اند و با توجه به اینکه 
نرخ نیما در این سامانه تفاوت چشمگیری با نرخ ارز در 
بازار آزاد دارد و بازرگانان هزینه تولید و صادرات پسته و 
خشکبار را براســاس نرخ ارز آزاد پرداخت می کنند، در 
نتیجه ایفای تعهدات ارزی به ضرردهی آنها می انجامد، در 
این شرایط بازرگانان پیشکسوت تمایل خود را به صادرات 
از دست داده اند چون نمی خواهند زیر بار این تعهد بروند؛ 
این امر افزون بر اینکه صادرات محصولات کشاورزی را 
به میزان چشــمگیری کاهش داده سبب شده تاجران 
خوش نام و خوش سابقه از تجارت کنار بکشند و افرادی 
به این عرصه پا می گذارند که با کارت های بازرگانی موقت 

به تجارت می پردازند.

تسریع در فرایند ترخیص خودورهای وارداتی

راهکار جدید صنایع برای حل بحران ارزینوسانات نرخ پایدار نخواهد بود

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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وزیــر جهــاد کشــاورزی گفــت: بر اســاس 
قوانیــن مجلــس تکلیــف شــده تا ۴ ســال 
 آینده کشــور در تولید گوشــت به ۹۰ درصد 

خودکفایی برسد.
مراسم گرامیداشــت روز دامپزشکی با حضور 
وزیر جهاد کشــاورزی در محل پژوهشگاه نیرو 
برگزار شــد. غلامرضا نوری قزلجه، وزیر جهاد 
کشاورزی در این همایش گفت: بر کسی پوشیده 
نیست انسان سالم حاصل غذای سالم، دام سالم 
و علوفه سالم اســت و در این خصوص سازمان 
دامپزشــکی تکالیفی دارد که بــه وظایف خود 

عمل کرده است.
وی افــزود: این ســازمان بــر ۱۷ میلیون تن 
تولید فرآورده هــای دامی در کشــور و حدود 
۱۴ میلیــون تــن واردات این بخــش نظارت 
 داشــته که تأثیر مســتقیم بر ســلامت انسان 

و جامعه دارد.
وی ادامــه داد: طبــق اســتانداردهای جهانی 
حتی در بخش دام، پیشگیری مهم تر از درمان 
است و در این خصوص هم سازمان دامپزشکی 
گام های خوبی برداشته اســت؛ چرا که مقرون 
به صرفه تر و عقلایی تر محســوب می شــود. 
وزیر جهاد کشــاورزی در ادامه ســخنان خود 
بــه ارزش افزوده حوزه دام اشــاره کرد و گفت: 
حــدود ۲۵ درصــد ارزش افــزوده تولیــدات 
دامی به خدمات دامپزشــکی اختصاص دارد. 
این ســهم نشــان از اهمیــت آن در اقتصاد و 
 امنیــت غذایــی دارد و از ارکان حکمرانــی 

خوب است.
نوری قزلجــه اضافه کــرد: بر اســاس قوانین 

مجلس شورای اســلامی در بخش دامپزشکی 
تکلیف شــده در ۴ ســال آینده به ۹۰ درصد 
خودکفایی در تولید گوشــت دست پیدا کنیم. 
در این راســتا قطعاً به فعالیت دامپزشکان نیاز 
است. وی یادآور شــد: نیاز اســت تا بخشی از 
امور توســط بخش خصوصی عملیاتی شــود. 
برخی از اقدامــات ضــروری در این خصوص 
کمک به خودکفایی گوشــت قرمز و ســفید از 
 طریق کنترل بیماری ها و کاهش تلفات شدنی

 است.
وزیر جهاد کشــاورزی با اشــاره به نیازمندی 
کشور در تأمین واکســن های دام و طیور ادامه 
داد: ۷۰ درصــد واکســن طیــور و ۳۰ درصد 
واکســن دامی وارداتی اســت و افزایش تولید 
واکســن مــا را در تحقــق هــدف خودکفایی 
 فرآورده هــای دامــی و طیور کمــک کننده

 است.
وزیر جهاد کشاورزی با تأکید بر مشارکت مردمی 
تصریح کرد: توسعه مشارکت مردم و تشکل های 
بخش خصوصی در ارائه خدمات دامپزشــکی و 
بیمه ضروری است تا برنامه های آینده در مسیر 
روشــن تری دنبال شــود. وی گفت: واگذاری 
بخش های ســودده انگیزه بخــش خصوصی را 
 برای مشــارکت افزایش داده و هــدف ما این 

مهم است.
نــوری قزلجــه در پایان عنــوان کــرد: ایجاد 
استانداردســازی  بــرای  لازم  ســازوکار 
سلامت انســان که وابســته به ســلامت دام 
 اســت تحقق همــان مفهوم یــک جهان یک 

بهداشت است.

دبیر کمیتۀ عمران مشــورتی نظام مســائل اســتان تهران گفت: 
هم خوانی نداشتن عرضۀ پایین و تقاضای بالای مسکن، عاملی برای 

گرانی آن است.
به گزارش مهر، گرانی مسکن در سال های اخیر، به بحران تبدیل شده 
است، این را آمار و ارقام رسمی نشان می دهد. به گزارش مرکز آمار 
ایران، شاخص مسکن در سال گذشته به ۴۱.۷ درصد رسیده است. 
هم چنین براساس گزارش بانک مرکزی تورم اجاره بها در مرداد ماه 
امسال در مناطق شهری کشور ۴۹ درصد اعلام شده است. در همین 
خصوص و برای ریشه یابی بحران مسکن خبرنگار مهر با محمدحسین 
ابراهیمی، دبیر کمیتۀ عمران مشــورتی نظام مسائل استان تهران 
گفت وگو کرد. وی ضمن اشاره به اینکه سوداگری سبب گرانی مسکن 
شده اســت، به این نکته پرداخت که برای حل مشکل مسکن، باید 

عرضه افزایش یابد.
ابراهیمی درخصوص گرانی مسکن امســال اظهار داشت: »تبدیل 
مسکن به یک کالای سرمایه ای از دلایل گرانی مسکن است. دومین 
دلیل بنگاه داری بانک ها و سومین دلیل ســبقۀ تاریخی ما در تورم 
مسکن است. سبقۀ تاریخی نه به معنای خیلی دور بلکه همین چند 
دهۀ گذشته که تورم مسکن نسبت به تورم سایر کالاهای سرمایه ای، 
رقم بالاتری داشته است. سرمایه گذاری در مسکن همیشه امن ترین 
سرمایه گذاری محسوب می شــود و به دلیل اینکه سرمایه به قول 
سرمایه گذارها بسیار ترسو است و همیشــه به جاهایی می رود که 
درصد ریسک کمتری داشته باشد و مسکن یکی از آن موارد است.«

وی با اشــاره به قیمت دلار در این مدت بیان کرد: »به دلیل اینکه 

دلار عدد تقریباً ثابتی داشــت با تلورانس حدود ۲ تا ۳ هزار تومان، 
سرمایه گذارها به سمت مسکن رفتند. دلیل دیگر هم این بود که چون 
قیمت مصالح ساختمانی بالا رفت، دست مزد کارگر و هزینه های فنی 
و مهندسی هم به تبع آن بالا رفته است؛ اما قیمت مسکن نسبت به 
این تورم ها افزایشی نداشته اســت. یک انتظار تورمی باعث این شد 
که قیمت مسکن افزایش پیدا کند و به نظر می رسد که قیمت بیشتر 

از این هم بشود.«
ابراهیمی توضیح داد: »در طی سالیان گذشته برنامه ای داشتم که 
رؤیای مسکن را به واقعیت تبدیل کند. برنامۀ مفصلی هم به وزارت 
راه و شهرســازی ارائه دادیم؛ اما متأسفانه آن مافیایی که در مسکن 
وجود دارد اجازۀ اجرای برنامه های نخبگان برای حل مسائل مسکن 
را نمی دهند و ایــن برنامه ها در نطفه خفه می شــوند. فرمول هایی 
هست که می توان با آنها قیمت مسکن را واقعی کنیم. وقتی قیمت 
واقعی شود، مسکن برای اقشار جامعه در تمام دهک های جامعه قابل 
خرید می شود. در اجرای طرح ساختمان سازی و نهضت ملی مسکن 
و امثالهم ما می توانیم برای تمام اقشار جامعه برنامه ریزی کنیم و به 
صورت چند ســیکل مختلف پروژه ها را در مکان هایی تعریف کنیم 
که با توجه به فرهنــگ و درآمد افــراد در آن مناطق، خریداری آن 

فراهم شود.«
دبیر کمیته عمران مشورتی نظام مسائل استان تهران در تشریح این 
طرح گفت: »ببینید برای یک پیمانکار می توانید ســه پروژه تعریف 
کنید. پروژه ای که در مناطق خوب تهران لوکس سازی می کند، یک 
پروژه معمولی و پروژه ای که برای اقشار آسیب پذیر می سازد. چطور 

می توانیم قیمت ساخت را برای اقشار آســیب پذیر پایین بیاوریم؟ 
می توانیم آپشــن هایی مثل افزایش تراکم و افزایش طبقات را برای 
کسانی که در مناطق مرفه نشین ساختمان سازی می کنند، در نظر 
بگیریم و این قانون هم وجود داشته باشد که به آن افراد گفته شود ما 
اینجا یکسری امتیازات به شما می دهیم اما شما باید قیمت را برای 
ســاخت مســکن دهک های پایین و نیازمند پایین بیاورید. به این 
ترتیب دهک های جامعه هدف مسکن ملی می تواند واحد مسکونی 

تهیه کند.«
وی در خصوص سهم مسکن در ســبد مصرفی خانوار و تأثیر آن در 
کیفیت زیست افراد گفت: »الان هزینۀ مسکن در سبد خانوار بیش 
از ۶۰ درصد است. وقتی هزینۀ مسکن یک خانواده ۶۰ درصد بشود 
۴۰ درصد باید به آموزش، بهداشــت، تغذیه، تفریح و… برسد. این 
چقدر تفاوت دارد با زمانی که مثلًا ۳۰ درصد هزینه خانوار مربوط به 

مسکن باشد.«
ابراهیمی در پاسخ به این سوال که دولت و وزارت راه و شهرسازی به 
عنوان متصدی اصلی در بازار مسکن باید چه اقداماتی را انجام دهد تا 
افزایش قیمت متوقف شود، اظهار داشت: »ببینید ایران خودرو و سایپا 
با تزریق قطره چکانی خودرو به جامعه قیمت خودروهای خود را بالا 
می برند. اگر به صورت فراوان در جامعه ماشین خود را ارائه دهند دیگر 
افزایش قیمتی وجود ندارد. همیشــه زمانی که عرضه و تقاضا با هم 
همخوانی نداشته باشد این اتفاق می افتد. باید عرضه مسکن و ساخت 
با حمایت و کمک دولت و ارائه زمین های رایگان و جذب سرمایه گذار 

تیراژ تولید را بالا برود در این صورت قیمت پایین می آید.«

مدیرکل دفتر راهبری طرح های بهره وری انرژی ساتبا گفت: در تابستان 
نزدیک ۲۰ هزار مگاوات ناترازی برق وجود داشت که ساخت نیروگاه برای 
تامین این میزان ناترازی اقتصادی نیست؛ زیرا این نیروگاه ها برای ۱۰۰ تا 

۱۱۰ روز  از سال مورد استفاده قرار می گیرند.
به گزارش تسنیم، "وهاب مکاری زاده" مدیر گروه پژوهشی مدیریت انرژی 
پژوهشــگاه نیرو، در پنل »ناترازی انرژی و مدیریت سیستم برودتی« در 
حاشیه دومین کنفرانس بین المللی و پنجمین کنفرانس ملی تهویه مطبوع 
و تاسیســات حرارتی و برودتی اظهار داشــت: حدود دو میلیارد دستگاه 
سرمایشی در دنیا وجود دارد که ۱.۵ میلیارد به بخش خانگی اختصاص دارد؛ 
انرژی مورد نیاز تامین سرمایش از ۱۹۹۰ تاکنون سه برابر شده که گرمایش 
جهانی دلیل آن است؛ مصرف انرژی سرمایشی از سال ۲۰۰۰ تاکنون به 
طور متوسط حدود ۴ درصد به صورت سالیانه افزایش یافته است؛ در دنیا 

به طور متوسط حدود ۱۴ درصد بار پیک را بار سرمایشی تشکیل میدهد.
به گفته وی، در خاورمیانه و بخش هایی از آمریکا ۷۰ درصد بار خانگی را در 
تابستان بار سرمایشی تشکیل می دهد. مدیر گروه پژوهشی مدیریت انرژی 
پژوهشگاه نیرو با بیان اینکه مصرف برق سیستم های سرمایشی در دنیا در 
سال ۲۰۲۲، بالغ بر ۲۱۰۰ تراوات ساعت تخمین زده می شود، اظهار کرد: 
در همین سال مصرف برق کل کشورهای دنیا ۲۹۰۰۰ تراوات ساعت بوده و 
هفت درصد از کل برق مصرف شده و ۲۰ درصد انرژی مصرفی بخش خانگی 

توسط سیستم های سرمایشی است.
وی افزود: ساخت بهینه ساختمان ها و بازسازی آن ها، تغییر رفتار بهره برداران 
سیســتم سرمایشــی و افزایش کارایی انرژی سیســتم های سرمایشی 

راهبردهای سناریوی انرژی صفر در دنیا محسوب می شود.
مکاری زاده به مقایســه ســهم بار و انرژی سرمایشی کشورهای مختلف 

پرداخت و  گفت: در امریکا حدود ۱۶ درصد از تقاضای برق به ســرمایش 
اختصاص دارد و پیک حدود ۲8 درصد است؛ در چین هفت درصد انرژی 

مورد نیاز برای سرمایش و پیک حدود ۱۶ درصد است.
وی با اشاره به منحنی بار شبکه ســالیانه سراسری کشور توضیح داد: این 
منحنی بر اساس بررسی بار مصرفی به صورت ۲۴ ساعته در ۳۶۵ روز سال 
تهیه شده است و حاکی از آن است که بار مصرفی شبکه منحنی یکسانی 
ندارد؛ در برخی فصول سال با افزایش بار مواجه هستیم که نیروگاه های ما 
باید بتوانند بار مورد نیاز را تامین کنند. اما در این زمینه دچار چالش هستیم. 

اگر نیروگاه بسازیم فقط برای حدود سه ماه مورد استفاده قرار می گیرند.
به گفته مدیر گروه پژوهشی مدیریت انرژی پژوهشگاه نیرو در زمینه تناسب 
سیستم سرمایشی با اقلیم کارهای مطالعاتی مشاوره ای انجام شده است. در 
اقلیم سرد و معتدل سرمایش با کولر آبی تامین می شود اما برای خانه های 
نوساز کانال کولر احداث نمی شود؛ برخی برج ها سیستم های سرمایشی 

مرکزی ندارند، باید قانونی برای نظارات و اجرا تدوین شود.
در ادامه، "مهرنوش هور"، مدیر توســعه ترویج و تدوین اســتاندارد های 
صنعت برق و انرژی  پژوهشگاه نیرو به ارائه مطلبی با عنوان »استاندارهای 
معیار مصرف انرژی« پرداخت و عنوان کرد: پیاده سازی و تحقق نظام نامه 
استانداردهای صنعت برق، استقرار سیستم یکپارچه مدیریت اطلاعات 
و دبیرخانه اســتاندارد و به روزرســانی بانــک اطلاعاتی اســتانداردها و 
دستورالعمل ها، مدیریت و راهبری تدوین استانداردهای ملی در تعامل با 
سازمان ملی استاندارد ایران، نیازسنجی و جهت دهی تحقیقات و توسعه در 
راستای تامین نیازمندی های صنعت برق و انرژی به استانداردهای مرتبط 
و… اهم فعالیت های مدیریت توسعه، ترویج و تدوین استانداردها هستند.

وی در خصوص استاندارسازی در کاهش چالش ناترازی انرژی در کشور توضیح 

داد: تدوین و به روزرسانی استانداردهای معیار مصرف انرژی؛ الزام بر رعایت 
استانداردهای تدوین شده در حوزه معیار مصرف انرژی در بخش های مختلف 
صنعتی، تجاری، اداری و مســکونی؛ نظارت بر اجرای استانداردهای معیار 
مصرف انرژی؛ تایید صلاحیت نهادهای گواهی کننده و صدور برچسب انرژی؛ 
بازرسی فنی معیار مصرف انرژی در فرایندها و سامانه های انرژی بر و برگزاری 
دوره های آموزشی به کاهش چالش ناترازی انرژی در کشور کمک می کند. 
مدیر توسعه ترویج و تدوین استاندارهای صنعت برق و انرژی  پژوهشگاه نیرو 
به قانون اصلاح الگوی مصرف انرژی که در سال ۱۳8۹ مصوب شد اشاره کرد 
و گفت: علاوه بر ماده ۱۱ قانون مذکور یک سری الزامات قانونی دیگر وجود 
دارد که شامل آیین نامه اجرایی ماده ۱۴ قانون اصلاح الگوی مصرف انرژی، 
آیین نامه اجرایی ماده ۱۷ قانون اصلاح الگوی مصرف انرژی، آیین نامه اجرایی 
ماده ۶۱ قانون اصلاح الگوی مصرف انرژی و… می شود. هور در مورد اقدامات 
انجام شده نیز توضیح داد: تدوین استانداردهای ملی معیار مصرف انرژی از سال 
۱۳8۶ در حوزه های تجهیزات، فرایندها و سامانه های انرژی بر آغاز شده است. 
نقش پژوهشگاه نیرو در تدوین استانداردهای ملی معیار مصرف انرژی تدوین 
برنامه های صرفه جویی انرژی، توسعه فناوری تجهیزات مصرف کننده انرژی و 
سیستم های تبدیل انرژی غیر متمرکز، طراحی و توسعه نرم افزارهای مدیریت 
انرژی، بهبود بهره وری انرژی، پاسخ بار و مدیریت بار الکتریکی در بخش های 
مختلف اقتصادی و اجتماعی کشور با هدف کاهش هدررفت انرژی و… است.

وی با تاکید بر اجباری شدن برچســب های انرژی گفت: برچسب انرژی 
یکی از راه های بازنگــری و ارتقای اســتانداردها و  کاهش ۳۱۵۰ مگاوات 
مصرف برق است. سهم چیلرها  در این میان ۶۰ مگاوات است؛  قانون ماده 
 ۱۱ اصلاح الگوی مصرف انرژی وظیفه ارگان های ذی نفع را در این قانون 

مشخص کرده است.

مطابق آمارهاي مرکز آمار 
ایران، در تابســتان ۱۴۰۳ 
نرخ بیــکاري جمعیت ۱۵ 
ساله و بیشــتر ۷.۵ درصد 
و نرخ مشارکت اقتصادي 
۴۱.۷ درصد بوده است. به گزارش مرکز آمار ایران، 
گزارش منتشر شــده نتایج آمارگیري نیروي کار 
تابستان ۱۴۰۳ و بررسي نرخ بیکاري افراد ۱۵ ساله 
و بیشتر نشان مي دهد ۷.۵ درصد از جمعیت فعال 
)شاغل و بیکار(، بیکار بوده اند. بررسي روند تغییرات 
نرخ بیکاري حاکي از آن است که این شاخص نسبت 
به فصل مشابه در سال قبل )تابستان ۱۴۰۲(، چهار 

دهم درصد کاهش یافته است.
در تابستان ۱۴۰۳، به میزان ۴۱.۷ درصد جمعیت ۱۵ 
ساله و بیشتر از نظر اقتصادي فعال بوده اند؛ یعني در 
گروه شاغلان یا بیکاران قرار گرفته اند. بررسي تغییرات 
نرخ مشارکت اقتصادي حاکي از آن است که این نرخ 

نسبت به فصل مشابه در سال قبل )تابستان ۱۴۰۲( 
یک دهم درصد افزایش یافته است.

جمعیت شاغلین ۱۵ ساله و بیشــتر در این فصل 
۲۵ میلیون و ۱۲۹هزار نفر بوده که نسبت به فصل 
مشابه سال قبل تقریبا ۴۴۴ هزار نفر افزایش داشته 
است. همچنین جمعیت غیرفعال از نظر اقتصادي 
)اعم از افراد محصل، خانــه دار، داراي درآمد بدون 
کار مانند بازنشستگان و غیره( ۳8 میلیون و ۶۶ هزار 
نفر بوده که نسبت به فصل مشابه سال قبل تقریبا 
۴۱۱ هزار نفر افزایش داشته است. بررسي اشتغال 
در بخش هاي عمده اقتصادي نشــان مي دهد که 
در تابســتان ۱۴۰۳، بخش خدمات با ۵۲.۱ درصد 
بیشترین سهم اشــتغال را به خود اختصاص داده 
اســت. در مراتب بعدي بخش هاي صنعت با ۳۳.۳ 

درصد و کشاورزي با ۱۴.۵ درصد قرار دارند.
نرخ بیــکاري جوانان ۱۵ تا ۲۴ ســاله حاکي از آن 
اســت که ۱۹.۴ درصد از فعالان این گروه ســني 
در تابستان ۱۴۰۳ بیکار بوده اند. بررسي تغییرات 
فصلي نرخ بیکاري این افراد نشان مي دهد، این نرخ 

نسبت به فصل مشابه در سال قبل )تابستان ۱۴۰۲( 
هفت دهم درصد کاهش یافته است.

بررسي نرخ بیکاري گروه سني ۱8 تا ۳۵ ساله نیز 
نشان مي دهد که در تابستان امسال ۱۴.8درصد از 
جمعیت فعال این گروه سني بیکار بوده اند. این در 
حالي است که تغییرات فصلي نرخ بیکاري این افراد 
نشان مي دهد این نرخ نسبت به تابستان ۱۴۰۲، به 
میزان ۲ دهم درصد کاهش یافته است. بررسي سهم 
جمعیت داراي اشتغال ناقص جمعیت ۱۵ ساله و 
بیشتر نشان مي دهد که در تابســتان امسال ۷.۳ 
درصد جمعیت شــاغل، به دلایل اقتصادي )فصل 
غیرکاري، رکود کاري، پیدا نکردن کار با ســاعت 
بیشتر و غیره( کمتر از ۴۴ ساعت در هفته کار کرده 

و آماده براي انجام کار اضافي بوده اند. 
این در حالي اســت که ۳۹.۴ درصد از شاغلین ۱۵ 
ساله و بیشــتر، بیش از ۴۹ ســاعت در هفته کار 
کرده اند. نرخ بیکاري در ســه ســال گذشته روند 
کاهشي داشــته و از ۹.۲ درصد در سال ۱۴۰۰ به 
8.۱ درصد در سال ۱۴۰۲ رسید. این روند کاهشي 

در بهار امسال نیز تداوم داشت به طوري که بر اساس 
اعلام مرکز آمار ایران، نرخ بیکاري افراد ۱۵ ساله و 
بیشتر در نخستین فصل سال ۱۴۰۳ به ۷.۷ درصد 
رسیده که نسبت به فصل بهار سال گذشته به میزان 

۰.۵ درصد کاهش را نشان مي دهد. 
کاهش نرخ بیکاري طي سه سال اخیر در شرایطي 
محقق شــده که در این مدت شــاهد افزایش نرخ 
مشارکت بودیم و نرخ مشارکت از ۴۰.۹ درصد در 
سال ۱۴۰۰ به ۴۱.۳ درصد در سال ۱۴۰۲ رسیده 
است. جمعیت شاغلان ۱۵ ســاله و بیشتر در بهار 
امسال ۲۴ میلیون و ۷۴۶ هزار نفر بوده که نسبت به 
فصل مشابه سال قبل ۴۴۰ هزار نفر افزایش داشته 
است. در بهار ۱۴۰۳، به میزان ۴۱.۲ درصد جمعیت 
۱۵ ساله و بیشــتر از نظر اقتصادي فعال بوده اند، 
یعني در گروه شــاغلان یا بیکاران قرار گرفته اند. 
بررسي تغییرات نرخ مشارکت اقتصادي حاکي از 
آن است که این نرخ نسبت به فصل مشابه در سال 

قبل )بهار ۱۴۰۲( تغییر نیافته است.
نرخ بیکاري در فصل بهار ســال جاري نیز نسبت 
به فصل مشابه سال قبل )بهار ۱۴۰۲( ۱.۶ درصد 
کاهش یافته است. گزارش صندوق بین المللي پول 
در مورد وضعیت بیکاري در ۹۹ کشور جهان نشان 
مي دهد ۱۱ کشور در سال ۲۰۲۴، نرخ بیکاري دو 
رقمي دارند، بالاترین نــرخ بیکاري با ۴۹.۵ درصد 
مربوط به ســودان است. ســودان جنوبي )۳۳.۵ 

درصد( و گرجســتان )۱۵.۷( در رتبه هاي دوم و 
سوم قرار دارند. رتبه چهارم متعلق به اوکراین با نرخ 
بیکاري ۱۴.۱ است. یکي از شاخص ترین کشورهاي 
اروپایي از میان ۱۰ کشور نخست جهان از نظر نرخ 
بیکاري متعلق به اسپانیا با ۱۱.۶ درصد است که این 

کشور را در رتبه نهم قرار داده است. 
مقدونیه شــمالي با نرخ بیــکاري ۱۴.۱ درصدي، 
بوسني و هرزگوین با نرخ بیکاري ۱۳.۳ درصدي و 
آلباني با نرخ بیکاري ۱۱ درصدي سه کشور اروپایي 
دیگر هستند که به ترتیب در رتبه هاي ۵، ۶ و ۱۰ 
جهان از نظر بیکاري قرار گرفته اند. ارمنستان با نرخ 
بیکاري ۱۳ درصدي رتبه ۷ و مراکش با بیکاري ۱۲ 
درصدي رتبه 8 را تصاحــب کرده اند. آمار صندوق 
بین المللي پول نشان مي دهد ایران با نرخ بیکاري 
8.۹ درصدي در جایــگاه ۱۷ جهان قرار گرفته و از 
۶ کشــور اروپایي نیز پایین تر است. بر این اساس، 
بیکاري ایران در ســال ۲۰۱۴ از ۱۶ کشور جهان 
کمتر بوده که ۶ کشــور، اروپایي بوده اند. مقدونیه 
شــمالي، بوســني و هرزگوین، اســپانیا، آلباني، 
صربستان و یونان ۶ کشور اروپایي هستند که نرخ 
بیکاري بیشتري از ایران دارند. صربستان و یونان 

نرخ بیکاري ۹.۴ درصدي در این سال داشته اند.
ترکیه نیز با نرخ بیکاري ۹.۶ درصدي بالاتر از ایران و 
در رتبه ۱۳ رده بندي جهاني از نظر نرخ بیکاري قرار 
گرفته است. سوئد، ایتالیا، فرانسه و فنلاند نیز برخلاف 
تصوري که از وضعیت اقتصادي اروپاي غربي وجود دارد 
نرخ بیکاري نزدیک به ایران در سال ۲۰۲۴ داشته اند. 
صندوق بین المللي پول نرخ بیکاري سوئد در این سال 
را 8.۴ درصد، ایتالیا ۷.8 درصــد، فنلاند ۷.۶ درصد و 
فرانســه ۷.۴ درصد اعلام کرده است. نرخ بیکاري در 

امریکا نیز ۴ درصد و انگلیس ۴.۲ درصد بوده است.
بررســي هاي اســتاني حاکي از این است که نرخ 
بیکاري۲۵ استان تک رقمي شده است. نرخ بیکاري 
اســتان ها در تابســتان ۱۴۰۳، آذربایجان غربي 
۵.۲ و تهــران ۵.۳ و خراســان رضوي ۵.۱ و 
مرکــزي ۴.۳ و همدان ۵.۵ و قزویــن ۵.۹ و ایلام 
۶.۴ و خراســان جنوبي ۶.۱ و ســمنان ۶.۲ و 
آذربایجان شرقي ۷.۵ و بوشــهر ۷.۹ و خوزستان 
۱۳.۱ و اردبیل ۱۰.۶ و اصفهــان ۹.۲ و البرز ۹.۰ 
و چهارمحــال و بختیاري ۹.۴ و خراسان شــمالي 
۶.8 و خوزســتان ۱۳.۱ و زنجان ۶.۵ و سیستان و 
بلوچستان ۱۴ و فارس ۶.۷ و قم ۱۰.۹ و کردستان 
۷.۶ و کرمان 8.۲ و کرمانشــاه ۱۲.۶ و کهگیلویه و 

بویراحمد ۹.۰ و گلستان ۷.۹ و گیلان 8.۴ و لرستان 
۱۰.۵ و مازندران ۵.۱ و هرمــزگان 8.۷ و یزد ۶.۳ 
مي باشد. کمترین نرخ بیکاري براي استان مرکزي 
با ۴.۳درصد و بیشــترین نرخ بیکاري براي استان 

سیستان و بلوچستان با ۱۴درصد است.
طبق گزارش جدید مرکز آمار ایران، سهم اشتغال 
ناقص در تابستان ۱۴۰۳ حدود ۷.۳درصد و تعداد 
آن ۱میلیون و 8۲۶هزار و ۱۰نفر بوده اســت. این 
رقم نسبت به تابســتان ۱۴۰۲ کاهش یافته است. 
نرخ بیکاری جوانان ۱۵ تا ۲۴ ساله حاکی از آن است 
که ۱۹.۴ درصد از فعالان این گروه سنی در تابستان 
۱۴۰۳ بیکار بوده اند. بررســی تغییرات فصلی نرخ 
بیکاری این افراد نشــان می دهد، این نرخ نسبت 
به فصل مشابه در سال قبل )تابستان ۱۴۰۲( ۰.۷ 

درصد کاهش یافته است.
بررسی نرخ بیکاری گروه سنی ۱8 تا ۳۵ ساله نیز 
نشان می دهد که در تابستان ۱۴۰۳، ۱۴.8درصد از 
جمعیت فعال این گروه سنی بیکار بوده اند. این در 
حالی است که تغییرات فصلی نرخ بیکاری این افراد 
نشان می دهد این نرخ نسبت به تابستان ۱۴۰۲، به 

میزان ۰.۲ درصد کاهش یافته است.
بررسی سهم جمعیت دارای اشتغال ناقص جمعیت 
۱۵ ساله و بیش تر نشــان می دهد که در تابستان 
۱۴۰۳، ۷.۳ درصــد جمعیــت شــاغل،  به دلایل 
اقتصادی )فصل غیرکاری، رکود کاری، پیدا نکردن 
کار با ســاعت بیش تر و…( کم تر از ۴۴ ساعت در 
هفته کار کرده و آماده برای انجام کار اضافی بوده اند. 
این در حالی اســت که ۳۹.۴ درصد از شاغلین ۱۵ 
ســاله و بیش تر، بیش از ۴۹ ســاعت در هفته کار 
کرده اند. برای مشــاهده اطلاعات تکمیلی به فایل 

پیوست مراجعه کنید.
سهم اشــتغال ناقص در تابســتان ۱۴۰۳ حدود 
۷.۳درصد و تعداد آن ۱میلیون و 8۲۶هزار و ۱۰نفر 
بوده اســت. این تعداد نســبت به تابستان ۱۴۰۲ 
کاهش یافته است؛ این تعداد در تابستان ۱۴۰۲ به 
میزان یک میلیون و ۹۲۴هزار و ۱۶۱ نفر بوده است.

با توجه به اینکــه در ماده ۵۱قانــون کار، صراحتاً 
عنوان شده مجموع ساعات کار مشمول این قانون 
در هر هفته نباید از ۴۴ساعت تجاوز کند، بنابراین 
غالب کارفرمایان شاغلان ناقص، به این تفسیر که 
حداقل ساعت کار در هفته باید ۴۴ساعت باشد، از 
ارائه خدمات و مزایای قانون کار و تأمین اجتماعی 

به نیروی کار خود سر باز می زنند.

News kasbokar@gmail.com

نرخ بیکاری ۲۵ استان تک رقمی شد

کاهش نرخ بیکاری تابستان

ناهم خوانی عرضه و تقاضا در بازار مسکن تکلیف قانونی، خودکفایی تولید گوشت تا ۴ سال آینده است

ناترازی برق ۱۱۰ روز در سال است

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی حوزه شهرستان ساری منطقه یک

 برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۱۰۰۰۱۰۰۲۵۵۳مورخ ۱۴۰۳/۰۶/۲۱ که در هیات موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی منطقه یک ساری تصرفات مالکانه آقای ناصر اسفندیار فرزند مسلم نسبت به ششدانگ 
یک قطعه زمین  زراعی به مساحت ۲۰۳۰/8 مترمربع پلاک ۷۶۱ فرعی از ۱۵ فرعی از ۳۴۳۴ 
اصلی واقع در قریه شرفدارکلاه بخش یک ثبت ساری خریداری از مالک رسمی با کسر سهم 
وقف محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی 
می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور ســند مالکیت اعتراضی داشته باشند می 
توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم پس از اخذ 
رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را مراجع قضایی تقدیم 
نمایند.بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد. کلاسه پرونده ۱۴۰۳/۱۶۷  م.الف ۱۷۹۰۱۱۵

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۰۷/۰۱ تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۰۷/۱۶
یاسر ملکی سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک شهرستان ساری
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فناوری و 
اطلاعات

بهره گیری از اعتبار مالیاتی اپراتورها در توسعه محصولات 
دانش بنیان

دبیر ستاد توسعه فناوری های اتصال پذیری و ارتباطات ضمن تاکید بر همکاری 
بخش دولتی و خصوصی برای بومی سازی محصولات دانش بنیان بر بهره گیری از 
اعتبار مالیاتی اپراتورها برای توسعه محصولات دانش بنیان تاکید کرد. به گزارش 
ایرنا از معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، سید محمد 
کرباسی در بازدید از یک شرکت دانش بنیان بر اهمیت حمایت های همه جانبه از 
شرکت های دانش بنیان و لزوم بومی سازی محصولات تأکید و به چالش های پیش 
روی این شرکت ها از جمله عدم حمایت کافی در حوزه »تجاری سازی« و »تحقیق 
و توسعه« اشاره کرد. در این بازدید که با هدف آشنایی نزدیک با دستاوردهای این 
شرکت  دانش بنیان و بررسی چالش های پیش روی صورت گرفت، علی قدیری، 
مدیرعامل شرکت دانش بنیان بیان یادشــده، به معرفی محصولات این شرکت و 
تمایز آن با سایر تولیدکنندگان ســرور پرداخت و گفت: شرکت با تمرکز خود بر 
طراحی برخی بردهای الکترونیک اختصاصی، قطعات مکانیکی و بدنه اختصاصی 

به عنوان وجه تمایز ما میان شرکت های تولید کننده نام برد.
وی تصریح کرد: ما توانســته ایم با تولید ســرورهایی مجهز به مادربردهای نسل 
چهارم، گامی بزرگ در جهت ارتقای استانداردهای صنعت سرور برداریم. همچنین 
با استفاده از آخرین فناوری های روز دنیا در تولید مادربردهای استاندارد و فراگیر، 

سرورهایی با سرعت و کارایی بسیار تولید کنیم.
قدیری با اشــاره به چالش  شــرکت های دانش بنیان، بر لزوم حمایت بیشــتر از 
تجاری سازی محصولات و تحقیق و توسعه تأکید کرد و افزود: اگر تقویت اقتصاد 
دانش بنیان در اولویت دولت قرار دارد، باید مشکلات این شرکت ها به طور دقیق تر 
بررسی شود. مدیرعامل این شــرکت دانش بنیان گفت: یکی دیگر از چالش های 
شــرکت بیان رایان که به طور جدی با آن روبرو هســتیم، عدم حمایت کافی از 
محصولات داخلی و گرایش به استفاده از محصولات خارجی به ویژه در دستگاه های 
دولتی است. واردات بی رویه برخی محصولات، ضربه شدیدی به تولیدکنندگان 

داخلی وارد کرده و مانع رشد و توسعه آن ها شده است.
دبیرستاد توسعه فناوری های اتصال پذیری و ارتباطات، پس از شنیدن صحبت های 
مدیرعامل و اعضای شــرکت، اظهار داشــت: ما تلاش کرده ایــم با حمایت های 
معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهــوری و با توجه به 
مأموریت ستاد، به رشد و توسعه اقتصاد دانش بنیان کمک کنیم. محمد کرباسی، 
ادامه داد: با برگزاری جلســات متعدد بــا اپراتورها، تلاش کردیم تــا از مالیات 
 اپراتورها برای توســعه تحقیق و توســعه محصولات شــرکت های دانش بنیان 

استفاده کنیم.
وی با اعتقــاد به پویایی اقتصــاد در سیســتم خطرپذیری، توضیــح داد: یکی از 
راهکارهای مؤثر برای رشد شــرکت های دانش بنیان، بهره مندی از سرمایه گذاری 
خطرپذیر اســت. این ســرمایه گذاری ها همراه با ارائه مشــاوره های مدیریتی به 
شــرکت های دانش بنیان کمک می کند تا با ســرعت بیشتری رشــد کنند. این 
شــرکت ها معمولاً دارای طرح های نوآورانه با پتانســیل بالای رشــد و تیم های 
مدیریتی کارآمد هستند. با برگزاری جلسات متعدد، تمام تلاش خود را برای رفع 
مشکلات اکثر شــرکت های دانش بنیان به کار گرفته ایم. شرکت های دانش بنیان 
می توانند درخواســت های خود را به ســتاد ارائه دهند تا با همکاری دستگاه های 
اجرایی ذی ربط، به مشکلات آن ها رسیدگی شــود. دبیر ستاد توسعه فناوری های 
اتصال پذیری و ارتباطات پس از بازدید از محصولات این شرکت دانش بنیان، اظهار 
داشت: نتایج و دستاوردهای شــرکت ها و ثمره کارآفرینی و نوآوری برای ما بسیار 
ارزشمند است. هدف ما حمایت از شــرکت های دانش بنیان و ایجاد بستر مناسب 
 برای انجام پژوهش هــای اصیل، بنیادی و بومی اســت تا بتوانیم از شــعارزدگی 

پرهیز کنیم.

تجاری سازی هزار میلیاردی تولیدات پزشکی شیراز
موانع زیادی برای تجاری سازی محصولات پیش روی شرکت های دانش بنیان 
وجود دارد و این قشــر عملا در تبدیل علم به ثروت با معضل روبرو هستند و در 
شرایط حاضر تجاری سازی هزار میلیاردی تولیدات شرکت های دانش بنیان حوزه 

پزشکی شیراز دستاوردی مهم محسوب می شود.
به گزارش ایرنا، شــرکت های دانش بنیان از ارکان اصلی در پیشــبرد کشور به 
ســمت اقتصاد دانش بنیان هســتند، با این وجود و با تلاش های صورت گرفته 
طی ســال های اخیر برای پشــتیبانی از این شــرکت ها، به نظر می رسد روند 
 حمایت از مجموعه ها هنوز آنگونه که انتظار مــی رود قابل قبول و رضایتبخش

 نبوده است.
نبــود مشــوق هــای لازم، کمبــود نقدینگــی و جــذاب نبودن تســهیلات 
پیشــنهادی،مالیات و هزینه های بالای فعالیت و پرداخت حقوق و دســتمزد، 
ضعف در کار تیمی و بازاریابی و دسترســی نداشــتن به بازارهای جهانی همگی 
از موانــع پیش روی فعالیت شــرکت های دانش بنیان به شــمار مــی روند که 
 مسیر تجاری سازی محصولات آنها را در اغلب اســتانها از جمله فارس با مشکل 

روبرو ساخته است.
معاون تحقیقات و فناوری دانشگاه علوم پزشکی شیراز از تجاری سازی محصولات 
دانش بنیان حوزه فناوری ســلامت شرکت های مســتقر در زیست بوم فناوری 
این دانشــگاه به ارزش بالغ بر یک هزار میلیارد ریال در ســال ۱۴۰۲، خبر داد. 
محمدهاشم هاشم پور در این باره گفت: شرکت های فناور و دانش بنیان زیرمجموعه 
دانشگاه، برای نخستین بار موفق به تجاری سازی محصولات با این حجم ریالی در 

سطح دانشگاه شدند.
او در ادامه، به ضرورت حمایت بیشــتر دســتگاه های اداری مرتبط برای خرید 
محصولات تولیدی این شرکت ها و اســتفاده از آن ها در چرخه سلامت استان و 
کشور اشاره کرد و گفت: حمایت از فعالیت شرکت های دانش بنیان و فناور، یکی از 

رویکردهای دانشگاه علوم پزشکی شیراز است.
مدیر توسعه فناوری ســلامت معاونت تحقیقات و فناوری دانشگاه علوم پزشکی 
شیراز در این باره گفت: بیشترین محصولات تجاری شده دانشگاه در سال گذشته، 
در حوزه فناوری اطلاعات قرار دارند و همچنین در حوزه تجهیزات پزشــکی نیز 

شاهد دستاوردهای مشابه و مطلوبی بودیم.
حسین پارســایی افزود: محصولات فناوری اطلاعات تجاری سازی شده شامل 
طراحی مدل ســه بعدی نرم افزاری، ساخت مدل ســه بعدی از ناحیه جمجمه با 
استفاده از چاپگر ســه بعدی از نوع پلیمر »PEEK«، دیکتافون قائم، مشاور لایو، 
سامانه داروهای کمیاب، سامانه آزمون ساز، بازی سازی دیجیتال برای کودکان در 

حوزه مهارت آموزی و سلامت همراه می شود.
او همچنین در حــوزه تجهیزات پزشــکی اظهار کرد: پروب های ســونوگرافی، 
تجهیزات جراحــی و ارتوپدی، تجهیزات بیمارســتانی و آزمایشــگاهی، کمک 
شنوایی، مدل سازی انواع فلز، اسپارک کاری، درپوش آلومینومی، رگولار، سیلندر 
نمونه گیری گاز، ساشه جاذب، دستگاه اسکراب بتادین، میکسر پلاکت، الکل طبی 

بخشی از محصولات تجاری سازی شده اند.
پارســایی اضافــه کرد: خدمــات احداث مراکز زیســت فنــاوری، انــواع مواد 
ضدعفونی کننده و پاک کننده؛ انواع داروها همچون آمپول، سرم، قطره، شربت، 
آب مقطر، کپســول، قرص و پودر و همچنین خوراک دام و طیور و مکمل ها، به 
تجاری سازی رســیده اند. وی با قدردانی از تلاش های فناوران، اعلام کرد: فروش 
محصولات شرکت های فناور و دانش بنیان در سال گذشته، ۴۱ درصد نسبت به 

سال ۱۴۰۱ افزایش داشته است.

اخبار

وزیــر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات بــا تاکید بــر لزوم 
هم افزایــی و تبــادل دانش 
میان دســتگاه های مختلف، 
گفت: باید به کار تیمی و هدف 
مشــترک که تثبیت جایگاه در مدار لئو و دسترســی 
قدرتمندانه به مدار ژئو اســت باور داشته باشیم. ارتفاع 
ســطح زمین تا ۲ هزار کیلومتری را مدار ارتفاع پایین 
زمین یا لئو )LEO( می نامنــد. از ۲ هزار کیلومتر تا ۳۵ 
هزار و ۷۸۶ متر، مدارهای میانی زمین نام دارد و مدارهای 
بالاتر از ایــن ارتفاع را مدار ارتفاع بالا یــا ژئو نام گذاری 

کرده اند.
به گزارش ایرنا، »ستار هاشــمی« در آیین افتتاح هفته 
جهانی فضا در پژوهشــگاه فضایی با بیان اینکه حضور 
پرشــکوه مردم در نماز جمعه روز گذشته و فرمایشات 
رهبر معظم انقلاب اســلامی را گرامی می دارم، افزود: 
وعده »صادق ۲« اقدامی اقتدار آفرین برای کشور بود که 
توسط نیروهای مسلح کشور رقم خورد؛ این اقدام نشان 
داد ادعای رژیم جعلی صهیونیستی توهمی بیش نیست 

و هیمنه پوشالی آنان در هم شکست.
عضو کابینــه دولت چهاردهــم بیان داشــت: یکی از 
موضوعاتی که در برنامه پیشنهادی خود به مجلس ارائه 
دادم، تمرکز و توسعه صنعت فضایی است. صنعت فضایی 
حداقل ۲ وجه مهم دارد؛ یکی بخش اقتداری و دیگری 
اقتصادی که هر ۲ را باید در کنار یکدیگر مدنظر قرار داد.

وی ادامــه داد: اگر به هر کدام از آن هــا توجه کنیم یک 
زیرســاخت پایه ای و مهمی به نام نیروی انســانی دارد 
که مهم ترین رکن توسعه این صنعت حفظ و نگهداشت 
نیروی انسانی است. یکی از مسائلی که باعث شد از آقای 
»سالاریه« رئیس سازمان فضایی ایران درخواست کردم 
در ادامه مســیر به دولت چهاردهم کمک کند تعامل و 

اعتقاد وی به بخش خصوصی است.
وزیر ارتباطات خاطرنشــان کرد: حوزه اثرگذاری صنعت 
فضایی به شدت متنوع و وسیع اســت و علوم مختلفی را 
از علوم پایه تا علوم مهندسی در برمی گیرد. هفته گذشته 
دقایقی را در کنار رتبه های تک رقمی کنکور ریاضی بودیم و 
قول دادیم ظرفیت هایی که در وزارت ارتباطات وجود دارد 
را در اختیار آنان قرار خواهیم داد تا هم با مسائل کشوری 
آشنا شوند و هم از همین ابتدا ذهن شان را به حل مشکلات 

کشور معطوف کنیم؛ باید آن ها را به ماندن ترغیب کنیم.

نقش صنعت فضایی در تحقق دولت الکترونیکی
هاشمی تصریح کرد: تحقق دولت الکترونیک موضوعی 
است که آحاد ملت با آن دست و پنجه نرم می کنند، اما با 
وجود اقداماتی که انجام شده مردم آن را به خوبی لمس 

نمی کنند. وی توضیح داد: برای تحقق دولت الکترونیک 
سه رکن هویت بخشی به افراد، هویت بخشی کسب و کار 
و مدیریت سرزمین را باید در نظر گرفت. وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات خاطرنشــان کرد: مدیریت سرزمین 
یکی از موضوعات مهمی اســت که با وجود تلاش های 
زیاد در کشور، دستاوردهایی در تراز جمهوری اسلامی 

نداشته است.
وی ادامه داد: بحث »حدنگاری« یکی از موضوعاتی است 
که صنعت فضایی به شــدت می تواند در این خصوص 
کمک کننده و راهگشا باشد. استفاده از ظرفیت ماهواره 
»خیام«، تعیین تکلیف اراضی ملی، کشاورزی، روستایی 
و شهری کشور به شــدت می تواند کمک کند تا به این 
سوال پاسخ دهیم که چه کسی، در چه مکانی، چه کاری 

انجام می دهد؟
هاشمی تاکید کرد: پاســخ به این سوال باعث هدفمند 
شدن ارائه خدمات به شــهروندان می شود و بدون داده 
موثق نمی تواند صحبت از حکمرانی کرد. وزیر ارتباطات 
افزود: بحث حکمرانی یکــی از دغدغه های جدی همه 
حاکمیت  است. داده های ما نیاز به تکمیل داد و تکمیل 
آن به کمک استفاده  حداکثری از فناوری ممکن می شود.

وی درباره هم افزایی و ضرورت آن، گفت: گاهی اوقات 
اقداماتی در کشور انجام می شــود، اما از آنجایی که هم 
افزایی بین دستگاه ها وجود ندارد باعث می شود همگی به 
شکل جزیره ای دنبال شوند؛ بر این اساس باید به مساله 

هم افزایی توجه ویژه کرد.
هاشمی خاطرنشان کرد: محققین و کنشگران این عرصه 
باید با یکدیگر هم افزایی و تبادل دانش داشته باشند تا 
بتوانیم به سمت عمیق تر شــدن دانش این حوزه قدم 
برداریم. این انتظاری اســت که محقق شدن آن دور از 
دسترس نیســت. باید به کار تیمی و هدف مشترک که 
تثبیت جایگاه در مدار لئو و دسترسی قدرتمندانه به مدار 

ژئو است باور داشته باشیم.
وی افــزود: همیشــه در بحــث تخصیــص منابــع با 
محدودیت هایی مواجه هستیم، اینکه مسیر راه چیست 
و باید چه اولویت هایی را درنظر گرفت موضوعی اســت 
که باید به آن بپردازیم. توســعه متوازن را می پسندیم و 
مدنظر قرار می دهیم اما محدودیت ها و اولویت ها نیز باید 

با دقت بررسی شوند.
وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات هچنین در خصوص 
آخرین وضعیــت فیلترینگ، گفت: از همــه ذینفعان 
خواسته شده بر اساس فرمایشات مقام معظم رهبری در 
خصوص اینکه باید حکمرانی قانونمند داشته باشیم، در 
حوزه های مختلف برنامه ای ترسیم شود و بعد با محوریت 
مرکز ملی فضای مجازی تجمیع و نهایی شود و در شورای 

عالی فضای مجازی تصمیم نهایی گرفته خواهد شد.
سید ستار هاشــمی در پاســخ به اینکه انتظار می رفت 
در جلســه شــورای عالی فضای مجازی، موضوع رفع 
فیلترینگ مطرح شــود، اما بحث فیلترشکن ها و مقابله 

با آن مطرح شد، گفت: در جلسه شــورای عالی فضای 
مجازی رئیس جمهور دســتور دادند وضعیت موجود 
ارزیابی و گزارش شود. وی ادامه داد: رئیس جمهور در این 
جلسه در بحث ارزیابی وضعیت موجود و چالش هایی که 
با آن مواجه هستیم، از لحاظ کیفیت ارتباطات تاکیداتی 

داشتند، ولی شاید در رسانه ها کمتر منتشر شد.
هاشمی افزود: رئیس جمهور دســتور داد که وضعیت 
موجود فیلترینگ ارزیابی و گزارش شــود، ولی مطالبه 
جمعی نیز در زمینه فیلترشــکن هایی بــود که امروزه 
موجب آلودگی های شبکه ملی اطلاعات شده است. وی 
ادامه داد: از این رو هم وضعیت موجود گزارش می شود و 
هم این آلودگی ها پایش می شود که بخش زیادی از این 
آلودگی ها مربوط به استفاده از فیلترشکن ها می شود که 

مورد بررسی قرار می گیرد.

هوش مصنوعی و داده ها
هاشمی در خصوص اطلاعات و داده در هوش مصنوعی، 
گفت: در موضوع داده ها یــک تکلیف قانونی داریم و آن 
قانون اطلاعات داده های ملی اســت که دســتگاه ها را 
مکلف کرده اســت تا داده های خود را برای شکل گیری 
دولت هوشمند و دولت الکترونیک در اختیار قرار دهند.

وی ادامه داد: حقیقت ماجرا این اســت کــه به دلایل 
مختلف ما در اجرای این قانون شاهد کندی هستیم که در 
وزارت ارتباطات این موضوع را در دستور کار داریم، چرا 
که باور ما بر این است که این داده ها مربوط به مردم است 
و داده های مردمی با حفظ محرمانگی و حریم خصوصی 
آنها بایستی در اختیار مردم برای تسهیل امور قرار گیرد.

وزیر ارتباطــات خاطرنشــان کرد: از ســوی دیگر اگر 
داده هایی را در سامانه ها و سکوهای حاکمیتی و چه در 
سایت های بخش خصوصی داریم، باید حریم خصوصی 
مردم نیز مورد حمایــت قرار گیــرد و پیش نویس این 
موضوع نیز در وزارت ارتباطات با همکاری دستگاه های 
مختلف تهیه شده و در صحن دولت در حال بررسی نهایی 

اســت. وی تاکید کرد: به زودی در مجلس در قالب یک 
لایحه ارائه خواهد شد.

فیبر نوری 
هاشمی در خصوص دسترسی خانواده ها به فیبر نوری تا 
پایان سال، گفت: در زمینه فیبر نوری دو مفهوم مجزا در 
حوزه های پوشش و اقتصاد داریم که در برخی اوقات این 

دو مفهوم با یکدیگر خلط می شود.
وی افزود: از این رو ما یک تکلیف و برنامه داریم که ۲۰ 
میلیون پوشش برای خانوارها را تا پایان سال ایجاد کنیم 
و این امر به معنای اتصال خانوارها به فیبر نوری نیست، 
چون باید درخواست ها از ســمت خانوارها باشد و آنها 
متقاضی استفاده از آن باشند. وزیر ارتباطات خاطر نشان 
کرد: صبح امروز قبل از آنکه در این نشست حاضر شویم، 

این موضوع در دستور کار قرار گرفت.

آخرین وضعیت فیلترینگ 
وی درباره آخرین پیگیری هــا در موضوع فیلترینگ و 
اینکه رئیس جمهور در نشست خبری خود با خبرنگاران 
از پیگیری موضوع فیلترینگ و رایزنی با شورای امنیت 
خبر داده بودند، گفت: وقتــی صحبت از فضای مجازی 
می کنیم، این فضا صرفا حوزه فنی نیست و فضای مجازی 
حداقل برابر با فضای  حقیقی اســت که زیســت در آن 

جریان دارد و ذینفعان زیادی دارد. 
هاشمی ضمن اشاره به اینکه مباحث اقتصادی، فرهنگی 
و… در فضای مجازی، مطرح و به نوعی فضای زندگی 
در آن حاکم اســت، خاطرنشــان کرد: بنابراین از همه 
ذینفعان خواسته شده بر اساس فرمایشات مقام معظم 
رهبری در خصوص اینکه باید حکمرانی قانونمند داشته 
باشیم، در حوزه های مختلف برنامه ای ترسیم شود و بعد 
با محوریت مرکز ملی فضای مجازی تجمیع و نهایی شود 
و در شــورای عالی فضای مجازی تصمیم نهایی گرفته 

خواهد شد.

وزیر ارتباطات:

نخبگان را به ماندن در کشور تشویق کنیم
News kasbokar@gmail.com

۱۵ مهر در تقویم کشــورمان به عنوان »سالروز ملی روستا 
و عشایر« نام گذاری شده اســت. عشایر نقش قابل توجهی 
در تولید کالاهای اساســی در کشــور دارند و با توسعه ی 
زیرســاخت ها مانند پوشش سراســری اینترنت در حوزه 
گردشــگری هم به صنعت توریسم کشــور کمک شایانی 
می کنند، در همین راستا فناوری هایی مانند توزیع پنل های 
خورشیدی به عشایر صورت گرفته و توسعه ی آن در دستور 

کار مسئولان قرار دارد.
به گزارش ایسنا، روستاییان و عشــایر در تاریخ ایران نقش 
مهمی در تحولات سیاسی، اقتصادی و اجتماعی ایفا کرده اند. 
بر این مبنا در سال ۱۳۹۳ با درخواست مرکز توسعه روستایی 
از شورای فرهنگ عمومی به منظور تجلیل از خدمات ارزنده 
این قشــر، روز ۱۵ مهر به عنوان »روز ملی روستا و عشایر« 

نامگذاری شد.
عشایر همواره نقش مهمی در معادلات اجتماعی، اقتصادی 
و فرهنگی و حتی سیاسی در مقاطع مختلف تاریخ پرفراز و 
نشیب کشــور ایفا کرده اند و با پیروزی انقلاب اسلامی، این 
قشر موثر و سازنده، در کانون توجه قرار داشته، تا آنجا که امام 
خمینی)ره( از آنان به عنوان »ذخایر انقلاب« یاد کرده و در 

مرکز توجه خدمات دولت مردان نیز قرار داشته اند.
روســتائیان یکی از پرمنفعت ترین گروه هــای اجتماعی و 
اقتصادی در کشور به شــمار می روند؛ این قشر کم هزینه و 
خودکفا، علاوه بر تولید لبنیات، پروتئین، پشم و چرم، نقش 
انکارناپذیری در توسعه اقتصادی کشور در زمینه های مختلف 
از جمله عرضه مواد غذایی، تولید صنایع دستی و مواد خام 
صنعتی، مســاعدت به ســرمایه و ارزش افزوده در کشور و 

مساعدت به بازار از طریق تولید مواد لبنی و گوشت دارند.
»محبوبه بابایی محمدی« کارشناس حوزه روستایی در رابطه 
با اهمیت عشایر اظهار کرده است: »نقش و جایگاه روستاییان 
و عشایر در تولید، امنیت غذایی و رشد اقتصادی دارای اهمیت 
فراوانی است. طبق آخرین سرشماری عمومی نفوس و مسکن 
و آخرین سرشماری عشایر کشــور، حدود ۳/۲۷ درصد از 
جمعیت کشور را روستاییان و عشایر تشکیل می دهند. این 
جمعیت محدود، مسئولیت سنگین تولید و خودکفایی در 
نیازهای اساسی کشور را برعهده دارند، زیرا که تولید بیش 
از ۹۰ درصد از محصولات کشاورزی و غذایی در روستاهای 
کشور است و ۲۵ درصد از تولیدات گوشت کشور و ۳۵ درصد 
از صنایع دستی و همچنین بخش عمده ای از تولیدات لبنیات 
ارگانیک از جمله، روغن، شیر، کشــک و دیگر مواد، توسط 

عشایر انجام می شود.«

»ناصر احمدیوسفی« مدیرکل امور عشایری جنوب کرمان 
سال گذشــته )۱۴۰۲( در حاشــیه ی  بازدید از طرح های 
تولید پنل های خورشــیدی در جنوب کرمان، با اشــاره به 
اهداف اســتفاده از این انرژی در زندگی عشایر، عنوان کرد: 
»فعالیت های تولیدی در حوزه انرژی خورشیدی و بررسی 
طرح های اقتصادی و توسعه ی تولید در حوزه عشایری باید 
مورد حمایت قرار بگیرند، به نحوی که پنل های خورشیدی 
یک راهکار مناسب برای تامین برق عشایر است که در مناطق 

دورافتاده و بدون دسترسی به شبکه برق زندگی می کنند.«
»شایان نادری« رئیس سازمان امور عشایر ایران، مرداد ۱۴۰۳ 
درباره ارائه خدمات به عشایر، گفت: »۵۰ دستگاه موظف به  
ارائه ی خدمت به  جامعه ی عشایری هســتند و با حمایت 
همه جانبه می توان شاهد توسعه پایدار در مناطق عشایری 
بود. در همین راستا طبق توافق با وزارت نیرو، مقرر است تا 

۲۲۰ پنل خورشیدی به عشایر داده شود.«
»محمد مرادی« مدیرعامل شــرکت توزیــع نیروی برق 
استان کرمانشــاه اخیرا اظهار کرد: » سهمیه ۴۰۰ دستگاه 
پنل خورشیدی برای عشایر استان در نظر گرفته شده بود 
که بین عشایر استان تقسیم شد. این پنل ها به صورت ۱۰۰ 
وات و قابل حمل هستند و عشایر می توانند به راحتی آن ها را 
جابه جا و برای امور روشنایی و همچنین شارژ موبایل از آن ها 

استفاده کنند.«
وی با بیان این که اعتبار این پنل های خورشــیدی توسط 
شرکت توزیع نیروی برق استان تامین شد، افزود: »فقط ۱۰ 
درصد از هزینه پنل ها توسط عشایر پرداخت شده است. تا ماه 
آینده ۶۳ پنل خورشیدی دیگر بین عشایر توزیع می شود و 
تا پایان سال جاری نیز ۴۰۰ دستگاه دیگر برای عشایر در نظر 
گرفته شده که در صورت تامین اعتبار به آنها اختصاص داده 

می شود.«
نزدیک به یک دهه است که رشــد و توسعه فضای مجازی 
بستری جدیدی برای کسب وکار مردم به صورت دیجیتالی 
فراهم کرده اســت، به گونه ای که در حال حاضر بسیاری از 
شهروندان یا مشتری این فضا هســتند یا فردی از خانواده 
آن ها برای ارائه خدمات در این فضا حضــور دارد؛ بنابراین 
یکی از حقوق اساسی شهروندان در همه کشورها را می توان 
دسرسی به ارتباطات پایدار دانست چراکه تبدیل به حق شده 

و باید عدالت در این حوزه ایجاد شود.
نکته ی قابل توجه این است که، عدالتِ ارتباطی مختص به 
مناطق شهری نبوده و مناطق روستایی و صعب العبور هم باید 
از این حق برخوردار شوند؛ بنابراین توجه به برقراری ارتباطات 

پایدار و ثابت برای روستاها بیش از گذشته در دولت سیزدهم 
نیز مورد تأکید و توجه قرار گرفت.

یکی از اقدامات مهمی که طی سه ســال گذشته برای این 
هدف مهم در دستور کار قرار گرفت، می توان »شبکه ملی 
اطلاعات« دانست که در طی سه سال به پیشرفت بیش از ۶۵ 
درصدی یعنی دو برابری نسبت به گذشته رسیده است. این 
شبکه در کنار مزیت های گوناگون امکانی را فراهم می کند 
که می تواند روند اتصال روستاها را برای تحقق هرچه بیشتر 

عدالت ارتباطی تسریع کند.
دسترسی روستاها به اینترنت در دوره هزار روز خدمت دولت 
سیزدهم یکی از اهداف مهمی بود که با تأکید دولتمردان تا 
حد بسیاری محقق شد، به گونه ای که اخیرا »عیسی زارع پور« 
وزیر سابق ارتباطات و فناوری اطلاعات با انتشار پستی در 
یک شبکه اجتماعی داخلی، درباره آخرین وضعیت پوشش 
ارتباطی و اینترنت روســتاها، خبر داد: »بــا اتصال ۸ هزار 
روســتای بالای ۲۰ خانوار و ۳ هزار روستای زیر ۲۰ خانوار، 
تعداد روســتاهای متصل بالای ۲۰ خانوار از ۸۰ درصد در 

ابتدای دولت به ۹۷ درصد رسید.«
وی تأکید کرد: »به این ترتیب ۹۸.۵ درصد جمعیت روستایی 
کشور به اینترنت پرسرعت دسترسی پیدا کرده اند، به نحوی 
که بیشتر روستاهایی که در این مدت پوشش ارتباطی آن ها 
برقرار شد، روستاهایی بودند که از نظر وجود زیرساخت مانند 
جاده، برق و زیرساخت شــبکه که از الزامات ایجاد پوشش 

اینترنتی محسوب می شود، در مضیقه بودند.«
در دهه های اخیر، مســاله ی توســعه ی محلی و توســعه 
گردشــگری و مهمتر از همــه دغدغه پایــداری در همه 
برنامه ریزی ها، موجب تغییر در نگاه سنتی به عشایر شد و آن ها 
را به مثابه فرصتی برای توسعه مطرح کرد. به تدریج اهمیت 
و موقعیت آن ها در توسعه محلی و توسعه گردشگری مطرح 
شد. البته در همین منطق هم کمتر به مساله ی توزیع فراگیر 
جامعه عشایری در کشور توجه شده است و عموما مراکزی 

با تراکم جمعیت عشایری بالا صرفا مدنظر قرار گرفته است.
ایران با توجه به تنوع اقلیمی، اقوام مختلفی را در خود جای 
داده اســت. همین تنوع اقلیمی و قومیتی موجب شده که 
ایران زیباتر و متنوع تر شناخته شود، گرچه نوع اقوام و عشایر 
کشور دربر گیرنده ی بسیاری از سنت ها هستند اما متأسفانه 
امروزه با شهرنشینی در حال فراموشی اند. برخی فعالان حوزه 
گردشگری معتقدند که اگر گردشگری بر مبنای اقوام یا عشایر 
باشد، می توان ســنت های ایرانی را به نسل های بعدی هم 
منتقل کرد و گردشگری عشایر به عنوان یک »صنعت سبز« 

می تواند درآمد مستقیمی برای جوامع محلی داشته باشد و 
فرهنگ بومیان را نیز ترویج کند.

»میثم امامی« پژوهشگر گردشگری عشــایر در این رابطه 
بیان کرده اســت: »گرچه از نظر اقوام ظرفیــت لازم برای 
توسعه ی گردشگری عشایر در ایران وجود دارد، اما ابتدا باید 
به زیرساخت های موردنیاز گردشگران مانند محل اقامت، 
خوراک، حمل ونقل و غیره توجه ویژه داشت. بنابراین قبل 
از این که آژانس ها بخواهند گردشگران را به مناطق عشایری 
ببرند، باید آن ها را از خدماتی که آنجا وجود دارد، مطلع کنند 
تا با آگاهی کامل وارد منطقه عشایری شوند، از طرف دیگر از 

ظرفیت های عشایر بومی نیز استفاده کنند.«
»فرشید ذبیحی« مدیر امور عشایر استان تهران در تشریح 
امکان توسعه گردشگری در مناطق عشایری استان تهران، 
اظهار کرد: »با راه اندازی کمپ های گردشــگری و افزایش 
ظرفیت گردشگری در مناطق عشایری، زمینه ی ارتقای سطح 
درآمدی عشایر فراهم خواهد شد. عمده مناطق گردشگرپذیر 
در حوزه عشایری، در شهرستان های ییلاقی قرار دارند، لذا 
هم اکنون چند کمپ گردشگری در شهرستان های فیروزکوه، 
دماوند و شمیرانات وجود دارد که تلاش خواهیم کرد تعداد 
کمپ های بیشتری با ظرفیت بیشتر در خدمت گردشگران 

قرار گیرد.«
او افزود: »باید مدیریت یکپارچه ی حضور گردشگر در مناطق 
عشایری محقق شود. همواره عشایر از حضور گردشگرانِ با 
ضابطه و هدفمند، حمایت می کنند و خط قرمز عشایر ورود 
غیرمجاز گردشگران است که هزینه های زیادی در این سال ها 
برای عشایر و تخریب منابع طبیعی ایجاد کرده است. زندگی 
عشایری با حفظ محیط زیست و رونق گردشگری عجین شده 
است، لذا باید صنعت گردشگری در مناطق عشایری با رونق 

بیشتری مورد توجه قرار گیرد.«
استان ایلام دارای بیش از ۱۱ هزار خانوار عشایری و ۶۰ هزار 
نفر جمعیت فعال معادل ۱۰ درصد جمعیت اســت که این 
قشر، یک میلیون و چهارصد هزار رأس دام سبک معادل ۶۵ 
درصد جمعیت دامی استان را در اختیار دارند. در همین راستا 
»محمدجواد خانزادی« مدیرکل امور عشــایر استان ایلام 
ابتدای ســال جاری)۱۴۰۳( عنوان کرد: » یکی از مهم ترین 
برنامه های اداره کل امور عشــایر اســتان در سال ۱۴۰۲ با 
هدف افزایش تولید، اجرای طرح آب رسانی به عشایر کولگ 
از توابع شهرستان مهران با دارا بودن ۱۷۵ خانوار عشایری و 
بیش از ۲۰ هزار رأس دام ســبک از عشایر در منطقه کولگ 

بوده است.«

دسترسی ۹۸ درصد جمعیت روستایی به اینترنت پرسرعت
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کشاورزي

سالانه مقدار زيادي از محصولات كشاورزي 
و موادغذايــي كه با صرف هزينــه، زمان، 
امكانــات و زحمــات فراوان توليد شــده 
اســت، به صورت ضايعات از بين مي روند. 
روند افزايشــي ضايعات موادغذايي يكي از 
چالش هاي جدي براي دولتمردان اكثر كشــورها به ويژه كشورهاي 
درحال توسعه اســت زيرا با كاهش ضايعات مي توان به امنيت غذايي 
نيز دست يافت. ضايعات محصولات كشــاورزي به دليل كافي نبودن 
تجهيزات مورد نياز براي برداشت انواع محصولات زراعي و باغي و نبود 
صنايع بسته بندي، تبديلي و تكميلي در جوار مراكز توليد، موجب شده 
است كه در برخي محصولات حاصل دسترنج توليد كنندگان به هدر رفته 
و حتي در برخي موارد در محصولاتي كه بازار مصرف داخلي به شدت 
نيازمند اين محصولات است نابساماني عرضه و ضايعات، مانعي در جهت 
تامين اين نياز بوده است. به گفته برخي مسئولان، به طور ميانگين ۱۷ 
درصد محصولات كشاورزي ضايع مي شوند كه سهم محصولات باغي 
نسبت به محصولات زراعي با وجود توليد كمتر محصولات نسبت به 
محصولات زراعي بيشتر است. به گزارش ايسنا، بنابر اظهارات عباس 
كشاورز؛ معاونت امور زراعت وزارت جهاد كشاورزي ۸۰ درصد ضايعات 
اين بخش در حدود ۲۰ تا ۲۵ درصد محصولات بروز مي كند و براساس 
همين گزارش گندم بيشترين ضايعات را در بين ديگر محصولات دارد 

چنانچه سالانه ۲ميليون تن گندم به ضايعات تبديل مي شود. 

   بيشترين ضايعات در زمان برداشت
مهدي عبداللهي؛ كارشناس زراعت عمده ترين قسمت ضايعات را 
مربوط به مراحل برداشت و پس از آن يعني تا مرحله مصرف مي داند. 
به گفته اين كارشناس جابه جايي نامناسب در زمان رساندن محصول 
به بازار موجب زخمي شدن محصول و آسيب ها به آن مي شود و در 
مرحله نگهداري در انبار نيز كنترل نكردن شرايط محيطي سبب افت 
كمي و كيفي قابل ملاحظه اي  مي شود. عبداللهي معتقد است كه 
نيمي از برخي محصولات كشاورزي در كشورمان در فاصله مراحل 
كاشت تا برداشت از چرخه مصرف خارج مي شوند و اين مساله متاثر 
از كمبود تجهيزات و فرسودگي ماشين آلات كشاورزي و نقصان در 
مرحله فرآوري و بسته بندي استاندارد در اين زمينه است. وي با تاكيد 
بر اين مساله كه پايين آوردن آستانه ضايعات، كمك شاياني به افزايش 
توليد ناخالص داخلي و ارزش افزوده بالاتر خواهد كرد، معتقد است 
كه براي بهبود اين وضعيت بايد چالش هاي مديريت پس از برداشت 

محصول را مورد بررسي زيربنايي و اصولي قرار داد. 

   ضايعات محصولات باغي بيشتر است
اين كارشــناس در زمينه علل ضايعات محصولات كشاورزي نيز 
معتقد است: علت نخست بروز ضايعات در محصولات كشاورزي 
بيولوژيكي اســت، ضايعــات مي تواند به دلايــل مختلفي نظير 
ميكروبيولوژيكي، شيميايي، مكانيكي، فيزيكي و حتي رواني در 
بخش كشاورزي ظاهر شــود، اين درحالي است كه عوامل بعدي 
نظير ناكافي بودن مهارت هاي برداشت محصول و بسته بندي، نبود 
انبار و امكانات حمل ونقل، كمبود تجهيزات خشك كني محصول و 

نظام هاي فرآوري، نبود تعريف استانداردهاي قانوني و مديريت توليد 
نيز در ايجاد ضايعات نقش موثري را ايفا مي كنند.

 عبدالهي با اشــاره به نقش موثر صنايع تبديلي در كاهش ضايعات 
محصولات كشــاورزي، مي گويد: در كشــورهاي توســعه يافته و 
پيشرفته۷۰ تا۸۰ درصد توليدات فرآوري مي شود درحالي كه اين رقم 
در كشور ما به زير۴۰ درصد مي رسد لذا فرآوري مازاد توليد و استفاده 
كامل از ظرفيت صنايع تبديلي در كشــور امري ضروريست. وي در 
زمينه ســهم بخش هاي مختلف در ضايعات محصولات كشاورزي، 
معتقد است: از ۱۷ درصد متوسط كل ضايعات در بخش كشاورزي، 
كمتر از ۱۵ درصد به محصولات زراعي و بيش از ۲۰ درصد ضايعات به 

بخش باغي اختصاص داشته و متوسط ضايعات بخش باغي بيشتر از 
بخش زراعي است، اين درحالي است كه مطالعات نشان مي دهد، حجم 

توليد محصولات باغي كمتر از محصولات زراعي است. 

   توجه به صنايع تكميلي
اين كارشناس معتقد اســت كه علاوه بر زيان هاي ناشــي از تاثير منفي 
ضايعات محصولات كشــاورزي بر توليد كننــدگان و بازارداخلي مصرف 
اين محصولات، اين موضوع تاثير نامطلوبي بر صادرات غيرنفتي كشــور 
به ويژه در بخش صادرات محصولات كشــاورزي و صنايع غذايي داشته 
است. به گفته عبداللهي براي جلوگيري از اين ميزان ضايعات محصولات 

كشاورزي، با برنامه ريزي صحيح در جهت توسعه و حمايت از صنايع تبديلي 
و تكميلي بخش كشاورزي اين محصولات را كه در طول برداشت، حمل و 
نقل، انبارداري و عرضه ضايع مي شود و گاه زيان هاي جبران ناپذيري را به 
كشاورزان و اقتصاد كشور وارد مي كند مي توان به ارزش افزوده تبديل كرد 
كه بدون ترديد بر ارتقاي توليد ملي كشور تاثيرگذار است. وي معتقد است 
ضرورت دارد راهكاري درنظر گرفته شــود تا از مرحله توليد نيز با تبديل 
موادغذايي به موادي بــا قابليت نگهداري و عمر مفيد بيشــتر، ضايعات 
محصولات را كاهش داد و  اينكه بخشي از ضايعات محصولات كشاورزي 
به ويژه محصولات اساسي مربوط به نحوه مصرف بوده كه با اصلاح در شيوه 

مصرف، گامي موثر در زمينه كاهش ضايعات برداشته شود. 

زيان هاي توسعه نيافتگي صنايع تبديلي در كشور 
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بخش كشاورزي با مشــكلات عديده اي 
از قبيل بــالا بودن ضايعــات محصولات 
كشاورزي، پايين بودن كيفيت نگهداري، 
عدم راهبردها و سياست هاي بلندمدت در 
اين بخش، مشكل حمل و نقل و... روبه رو 
اســت كه روند نزولي اين بخش، نارضايتي و دلسردي كشاورزان را به 
دنبال دارد. برخي از كارشناســان حوزه كشاورزي معتقدند تحول در 
حوزه كشاورزي در كشورهاي پيشرفته با سرمايه گذاري در آموزش و 
پرورش نيروي انساني ماهر و متخصص اتفاق افتاده و در اين كشورها 
مراكز عمده توليد در بخش هاي مختلف صنعت، كشاورزي و خدمات از 
نظر سرمايه انساني در حد مطلوبي قرار داشته و آموزش به مثابه يكي از 
پايه هاي اساسي رشد و توسعه اين جوامع به شمار مي رود. نياز به آموزش 
عمومي كشاورزان و نقش پررنگ آن در افزايش سطح سواد و آگاهي اين 
قشر جامعه را مي توان يكي از نيازهاي اصلي اين بخش دانست كه اگر 
به طور صحيح انجام شود، مي تواند جلوي بسياري از زيان هايي را كه اين 

قشر متحمل مي شود، بگيرد. 

   كاهش بهره وري در كشور
در اين سال ها كه كشاورزي در سراسر كشور با مشكلاتي روبه رو است و نياز 
به استفاده از علم روز در كشاورزي كشور به خوبي احساس مي شود، ارتباط 
ميان كشاورزي و مراكز علمي بسيار ضعيف است و بايد فكري به حال اين 
مشكل كرد. اين قسمتي از صحبت هاي حميد احمدي، عضو هيات علمي 
دانشگاه تهران است كه درباره اهميت و نقش آموزش در بخش كشاورزي 
به »كسب وكار« مي گويد و معتقد است كه در تمام كشورهاي مترقي، 
آموزش و ترويج كشــاورزي از پايه هاي اصلي سيستم هاي كشاورزي و 
بهره وري اقتصادي بالاي آن است. وي با بيان اين موضوع كه تجربيات 
كشورهاي موفق نشان داده است كه اعتماد به بخش تحقيقات كشاورزي 
اثرات مثبتي در حفظ منابع آب و خاك آنها داشــته و باعث بهره وري 
بيشتر و پويايي اقتصاد كشاورزي مي شود، ادامه مي دهد: نبايد از نظر دور 
داشت كه حفظ حلقه محققان، كارشناسان و كشاورزان باعث مي شود 
كه هميشه نيازهاي بخش كشاورزي به محققان انتقال يابد و نتايج آن 
مجددا به كشاورزان برگردانده مي شود. وي در ادامه مي گويد: چندسالي 
است با توجه به مشكلات حاصل از كمبود آب، كمبود خاك مناسب و 
افزايش تكنولوژي هاي پيشرفته كشاورزي در سطح جهان نياز به ارتباط 
بيشتر ميان كشاورزي با صنعت و مراكز علمي به خوبي احساس مي شود، 
موضوعي كه متاسفانه در كشور ما به آن اهميت چنداني داده نمي شود و 

باعث كاهش بهره وري در كشاورزي كشور شده است. 

   ضعف ارتباط كشاورزان با مراكز علمي
اين استاد دانشگاه معتقد اســت در وضع كنوني كه جهان به سمت 
استفاده از تكنولوژي هاي مدرن براي افزايش بهره وري در زمين هاي 
كشاورزي مي رود، لازم است كشاورزان ما نيز با اين تكنولوژي ها آشنا 
شده و به سمت افزايش بهره وري و كيفيت محصولات بروند كه لازمه 
آن ارتباط مراكز علمي با كشاورزان اســت. وي در ادامه با اشاره به اين 
موضوع كه توسعه كشاورزي با اســتفاده از آموزش هاي علمي و فني 
كشاورزان باعث مي شود كه رفتارهاي فني آنها تغيير كند، مي گويد: 
اين تغيير رويكرد كاهش هزينه را به دنبال دارد كه كاهش هزينه هاي 

توليدي باعث به وجود آمدن رقابتي سازنده و بهتر بين توليدكنندگان 
مي شود. وي با اشاره به مزاياي افزايش دانش فني كشاورزان، معتقد است 
كه افزايش دانش فني آنها استفاده بهتر از نهاده هاي توليدي و افزايش 
توليد و در نهايت افزايش درآمد كشــاورزان را به دنبال دارد. احمدي 
توسعه اصول نوين كشاورزي و به تبع آن افزايش ميزان عملكرد توليد 
محصولات كشاورزي را از ضروري ترين اصول كشاورزي مي داند كه به 
گفته اين استاد دانشگاه براي تحول در ساير جنبه هاي زندگي روستاييان 
و بهره برداران كشاورزي مفيد و كاربردي است. اين استاد دانشگاه معتقد 
است كه بدون شك كشــوري كه نتواند مهارت ها و دانش مردمش را 
توســعه دهد و از آنها در اقتصاد ملي به نحو موثري بهره برداري كند، 

قادر به توسعه در بخش هاي ديگر نخواهد بود. وي فروش محصولات 
كشاورزي را نيز از جمله برنامه هاي مفيد براي آموزش كشاورزان در اين 
بخش  می داند و ادامه مي دهد: محتواي برنامه هاي آموزشي و ترويجي 
بايد علاوه بر توجه ويژه به افزايش توليد بهره برداران، ساير جنبه هاي 
زندگي آنان را نيز مورد توجه قرار داده و درباره مسائل زيست محيطي، 
فرهنگي، اجتماعي، اشتغال و فرآوري و فروش محصولات كشاورزي 

نيز برنامه ريزي كند. 

   اهميت به اشتغال جوانان 
اين استاد دانشگاه در ادامه ترويج و توسعه كشاورزي را مكتبي سازنده 

مي داند و تاكيد مي كند: ترويج كشــاورزي را بايد به عنوان مكتبي 
سازنده براي كمك به حل مسائل و اشاعه اصول نوين و فناوري هاي 
مُدرن در زمينه هاي كشاورزي قلمداد كرد. وي كشاورزي را مهم ترين 
بخش توليدي در ايجاد موقعيت هاي شغلي و امنيت غذايي و رُكن 
اصلي در اقتصاد كشور مي داند و معتقد اســت: بهره برداران بخش 
كشاورزي نقشــي اساسي در پيشــبرد اهداف بخش در رسيدن به 
خودكفايي دارند. وي با اشاره به نقش آموزش در اشتغال جوانان در 
بخش كشاورزي ادامه مي دهد: آموزش از طريق انتقال دانش فني به 
مزارع و ترويج شيوه هاي نوين توليد، زمينه اشتغال جوانان در بخش 

كشاورزي را فراهم مي كند. 

عضو هيات علمي دانشگاه تهران بر اين باور است كه فرهنگ مصرف، 
دانش توليد، دانــش تبديل و فرآوري محصولات كشــاورزي، دانش 
بهره گيري صحيح از ماشين آلات و امكانات كشاورزي همه و همه به 
نوعي مستقيم و غيرمستقيم با كاهش ضايعات كشاورزي در ارتباط 
هستند؛ بنابراين آموزش توليد كنندگان در اين زمينه ها مي تواند نقش 
مهمي در كاهش ضايعات كشاورزي داشته باشد. ظبه گفته احمدي، 
آموزش توليدكنندگان بخش كشاورزي بايد به عنوان راهكاري براي 
افزايش بهره وري و كاهش ضايعات در راس امور و اقدامات قرار گيرد 
تا زمينه تغييرات مطلوب افكار، عقايد و فرهنگ توليد كنندگان بيشتر 

فراهم شود. 

عدم ارتباط با مراكز علمي، مهم ترين ضعف بخش كشاورزي است

آموزش؛حلقهگمشدهبخشکشاورزي
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گردشگری

جامعه ايران از سه جامعه شهري، روستايي و عشايري 
تشكيل شده اســت. تاثير جامعه عشايري در جامعه 
ايراني به قدري پررنگ بوده است كه در طول تاريخ، 
حكومت هاي بزرگي چــون غزنويان، ســلجوقيان، 
خوارزميان، قره قويونلوها، آق قويونلوها، افشاريه، زنديه 
و قاجاريه از دل ايل هاي عشاير ايران به وجود آمده اند. برخي محققان عقيده 
دارند كه واژه بختياري از باختري های كهن گرفته شده است و برخي بختياري 
را از تركيب دو واژه بخت و يار به معني خوشبخت مي دانند. حمدا... مستوفي، 
بختياري ها را از تبار بزرگ ايران قديم مي داند. محل سكونت ايل بختياري را 
چهارمحال و بختياري، خوزستان، اصفهان و شرق لرستان مي نويسند. شير 
سنگي كه در گويش لري به آن )بردشير( مي گويند، يكی از نماد های فرهنگي 

اين قوم كهن است كه آن را روي مزار پهلوانان و جوانمران خود مي گذارند. 
 

 طبقات اجتماعي ايل بختياري: 
زن و مرد عشاير بختياري مثل زن و مرد جامعه مدرن امروزي كار مي كنند و 
هر دو در درآمد خانواده شريك هستند. اپوزيسيون بختياري يعني اپوزيسيون 
طبيعت و فرهنگ و اپوزيسيون ماده، نر ديده مي شود كه نوع فعاليت هايي كه 
براي زن در نظر گرفته شده اســت از زمره كارهاي طبيعت است مثل باغچه 
كاري يا انجام صنايع و هنرهاي دســتي و بومي كه زن را در تماس مستقيم 
با محصولات يا اشياي طبيعي قرار مي دهد. مرد ســعي مي كند كه اين نوع 

فعاليت ها را تيول خود گردانده و به خود اختصاص دهد. 

 فنون كوچ نشينان: 
برخي طايفه ها170 كيلومتر طي طريق مي كنند. براي اين طايفه ها كوچ بهاره از 
30 تا40 روز و كوچ پاييزه حدود20 روز طول مي كشد. آغاز حركت نخستين گروه 
معمولا با جشن نوروز مصادف است. بختياري ها در هنگام كوچ در گروه هاي كوچك 
شروع به صعود به ارتفاعات زاگرس مي كنند. هر شب خيمه چادري برپا مي كنند. 
آخرين افراد اين گروه كه محل را ترك كردند، نخســتين افراد گروه بعدي از راه 
مي رسند. هر روز فاصله حدود 5 تا10 كيلومتر طي مي شود. در راه هاي سخت مردها 
مجبور مي شوند خط زنجيري بسازند كه هم خودشان يك به يك بگذرند و هم بزها 
و گوسفندان. برخي گذرگاه ها بسيار سخت است مانند كوه )منار( از طناب براي بالا 
رفتن استفاده مي كنند عبور ايل از رود كارون تماشايي است. حدود ارديبهشت به 
ييلاق مي رسند و تا اوايل شهريور در آن منطقه مي مانند. )بختياري ها به قشلاق 
گرمسير مي گويند( چهار ماه پس از رسيدن به اين منطقه كوچ نشينان بايد قبل از 
بسته شدن گردنه ها از آنها بگذرند. مدت اقامت در گرمسير حدود 6 ماه است كه 

طولاني ترين دوره پراكندگي عشاير است. 

 دامداري كوچ نشينان بختياري: 
دامداري در زبان لري بيشتر به گله داري مشــهور است. هانري رنه دالماين، 
درباره دامداري در بين بختياري ها مي نويســد: تعليف دام اشــتغال اصلي 

كوچ نشينان است. گوسفند و دام هاي شاخدار منبع اصلي ثروت هستند. 

 تكنولوژي دامداري كوچ نشينان بختياري: 
دو دست با قفل: چنين وسيله اي پابندي است كه داراي نقطه اتصال ثابتي به 
زمين نيست و به حيوان امكان چريدن را به هنگام راه رفتن مي دهد ولي امكان 
دويدن را از او مي گيرد.  تاراق: زنگوله اي بزرگ كه به دليل صداي زيبا و رسا و مسلط 
به ساير صداهاي زنگوله ها، وسيله غيرقابل انكار عملكرد بز پيشاهنگ است. هميشه 
براي يك گله200 تا300 رأس4 تا5 رهبر درنظر مي گيرند كه هيچ وقت از هم جدا 
نيستند. جابه جا شدن آنها هرگز از چشم دور نمي ماند و شامل تمام گله مي شود. 

ابزار دست چوپان بختياري: چاقو كه در يــك قاب چرمي به كمر چوپان 
آويخته مي شود. قلاب ســنگ به گويش لري )كي ووم( ناميده مي شود. 
در بيشــتر مواقع اين قلاب ســنگ همان كاري را مي كند كه عصاي 

چوبي چوپانــان قديم 

براي هدايت گله ها از راه دور و راه بردن آنها مي كردند. 
علامت گذاري دام ها: هر علامتي به ساير مشخصات حيوان اضافه مي شود و 

به منزله وسيله يادآوري اين مشخصات مورد استفاده قرار مي گيرد. 

 كشاورزي كوچ نشينان بختياري: 
به گفته بارث، كوچ نشينان كشــاورزي را سخيف مي دارند، آنها خريد محصولات 
كشاورزي را بر عمل آوردن آن ترجيح مي دهند. اگر هم داراي زمين زراعي باشند. 
مايلند آن را كرايه دهند تا اينكه خودشان مبادرت به كشت كنند. كشاورزي يك 
فعاليت جنبي براي آنهاست. كوچ نشينان بختياري در شرايط مناسب و يكجانشيني 
مبادرت به كشاورزي ديمي مي كنند.  از همان آغاز سومين بارندگي حدود اواخر 

مرداد در ييلاق و اوايل آبان در گرمسير، شخم و بذرافشاني شروع مي شود. 
 تكنولوژي حمل و نقل كوچ نشينان بختياري: 

حمل و نقل توسط انســان: محدود بــه بارهاي ســبك و راه هاي كوتاه 
مي شــود؛ اين كار تقريبا و به ويژه 

درباره تكاليف شاق روزمره از قبيل حمل هيزم و نيز آب كه در مشك ها ريخته 
مي شود و حمل گهواره در طول كوچ اختصاص به زن ها دارد. تمام اين بارها 
بر پشت حمل مي شوند و توسط تســمه و طناب به شكل حمايل تنظيم و به 

پشت بسته مي شوند. 
 )توبره( چوپانان: توبره ســاده اي از بافته هاست و داراي بند حمايل است، 

تنها توبره اي است كه با عمل حمل و نقل توسط انسان منطبق شده است. 
حمل ونقل توســط حيوان: بختياري ها براي حمل ســاير بارها و به ويژه 
براي مســيرهاي طولاني، به نيروي حمل حيوانات كــه از زمان هاي پيش 
مهم ترين وســيله حمل و نقــل بوده اند، متوســل مي شــوند. چهارپايان و 
 همچنيــن گاوهــا حيواناتــي هســتند كه بــراي كار مــورد اســتفاده 

قرار مي گيرند. 
خر و قاطر بدون اينكه تفاوتــي در نر و ماده آنها قايل شــوند به زير بار برده 

مي شوند. 

»کسب و کار« از وضعیت معیشت ایلات و عشایر گزارش می دهد 

اقتصاد عشــاير ی

»کسب و کار« در گفت و گو با کارشناسان، روند تاثیر گردشگري را بررسي مي کند

زبان مسالمت آميز،  راه ورود توريست
وزيران امور خارجه ايران مذاكرات 
خود را به زودي و در هفته هاي آينده 
براي دستيابي به توافق جامع ادامه 
دهند. اين نتيجه اي است كه اعضاي 
تيم مذاكره كننده هســته اي ايران براي ادامه روند 
مذاكرات بيان داشــته اند. مذاكــره اي كه عده اي از 
كارشناسان حوزه بين الملل چنين نتيجه اي را برايش 
مســالمت آميز و قابل قبول مي دانند و عده ديگري 
همچنان بر طبل مخالف مي كوبنــد اما نتيجه هر چه 
باشد مهم اين اســت كه اين مذاكرات فقط بر شرايط 
اقتصادي ايران تاثيرگذار نيست، بلكه حوزه هاي ديگر 
را هم تحت تاثير قرار مي دهد. گردشگري اين روزها به 
قطب اقتصادي كشورها بدل شده است. حوزه اي كه با 
ورود توريست و گردشگر به كشورها به جايگاه مالي 
بالايي رسيده است تا جايي كه دو ماه پيش سخنگوي 
كميسيون برنامه و بودجه مجلس در جمع تعدادي از 
سرمايه گذاران گردشگري اظهار كرد: »ميزان فروش 
نفت در ســال 94 حتي كمتر از سال 93 خواهد بود و 

پيش بيني دولت اين است كه يك ميليون بشكه نفت 
در روز فروخته نخواهد شــد و درآمد با دلار بالاي 100 
بسته نخواهد شــد. اين اعداد و ارقام وضعيت بودجه 
سال 94 را كاملا مشخص مي كند و دولت در بودجه 94 
راهكاري جز درآمدزايي از طريق گردشگري ندارد.« 
تمام اين موارد نشان مي دهد كه گردشگري حوزه اي 
درآمدزا محسوب مي شود. در كنار اين موارد البته نبايد 
نقش مذاكرات را در توسعه گردشگري كمرنگ دانست. 
ايرج ميلاني گردشگر، كارشناس و فعال حوزه توريسم، 
درباره تاثير روند مسالمت آميز بودن مذاكرات بر جذب 
توريست به »كسب و كار« مي گويد: »من فكر نمي كنم 
كه مذاكرات اتمي مستقيما براي وارد شدن گردشگر 

به  ايران تاثيرگذار باشــد. مگر اينكه در خارجي 

موضع گيري هاي ايران بالفرض اگر مذاكرات شكست 
مي خورد و ايران واكنش هاي تندي به غرب نشــان 
مي داد، ممكن بود اين واكنش ها ديگران را از آمدن به 
ايران پشيمان كند. ولي ايران حتي در صورت شكست 
مذاكرات هــم از خود واكنش هاي تنــد و خصم آميز 
نشــان نمي داد، باز هم روند ورود گردشگر بي تاثير 
از اين مقوله ادامه پيدا مي كــرد. در واقع نوع رفتار 
دولتمردان بسيار در اين زمينه موثر است. البته بعد از 
سركار آمدن دولت جديد روند ورود گردشگر افزايش 
پيدا كرده اســت و به قدري رونق در اين حوزه زياد 
است كه با مشــكل خدمات دادن به توريسم و كمبود 
امكانات مواجه هســتيم.«اين كارشناس گردشگري 
تاكيد مي كند: »درحال حاضر براي متوليان گردشگري 
كشور، جذب گردشــگر در اولويت نيست. در شرايط 
فعلي، مديران بيشــتر به اين موضوع فكر مي كنند 
 كه چگونه به گردشــگراني كه آمده اند، شايسته تر 

پاسخ  دهند. «

   روند ورود گردشگر مثبت است 
در زمينه تاثيــر مذاكرات بر رونــد رونق اقتصاد 

گردشــگري، امير هاتفي دبير انجمن صنفي دفاتر 
خدمات مسافرتي تهران به »كسب و كار« مي گويد: 
»تغييــري را در وضعيت ورود توريســت به ايران 
نمي بينــم. البته روال صعودي كه از زمان شــروع 
مذاكرات انجام شده كماكان برقرار است. اين روند 
به خوبي درحال پيش روي است و همين موضوع آمار 
مسافران ورودي به ايران را افزايش داده و درحال 
ادامه است. براي اينكه كار با كيفيت بالا انجام شود، 
بايد ســرمايه گذاري خاص در صنعت گردشگري 
انجام شود. به عقيده من كشش توريسم ورودي به 
ايران كافي است، ما از لحاظ امكانات ظرفيت پذيرش 
توريست بيشتر را نداريم. درحال حاضر يك هتل 
مرغوب خالي در اصفهان، يزد و شيراز پيدا نمي كنيم. 
ما هتل هاي زيادي نداريم كــه بخواهد خالي بماند. 
البته قضيه تهران فرق دارد، چون در تهران تعداد 
هتل هاي با كيفيت كم نيست. بايد براي آمار دقيق 
جذب گردشگر به تمام شهرها نگاه كرد.« او تاكيد 
مي كند: »تا به حال از نظر مــا روند مذاكرات خوب 
بوده است چراكه اين روند ســازش بايد به تدريج 
انجام شود. سياستمداران ما مي دانند با چه شرايطي 

روبه رو هستيم.« 
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اصناف

مناطــق ويــژه اقتصــادي همچون 
شهرســتان ســلماس، بــه لحــاظ 
قــرار داشــتن در شــبكه حمــل 
و نقــل جــاده اي و نزديكــي بــه 
راه آهــن سراســري ايران بــه اروپا 
و همچنيــن گمركات فعــال منطقه آذربايجــان، مي توانند 
نقش مهمي در توســعه تجارت خارجي ايفــا كنند و در اين 
ميان بازگشــايي بازارچه هاي مــرزي در اين شهرســتان، 
 مي تواند تحول بزرگي در اقتصاد منطقه شــمال غرب كشور

 ايجاد كند. 
توسعه روابط تجاري با كشورهاي همجوار، اشتغالزايي، تامين 
نيازهاي ساكنان مناطق مرزي و كاهش مهاجرت مرزنشينان 
به ساير استان هاي كشور را مي توان از جمله اهداف مهم براي 

ايجاد اينگونه بازارچه ها دانست. 
نماينــده اتاق اصناف ايران در اســتان آذربايجــان غربي در 
شهرستان سلماس با بيان اينكه اين شهرستان نسبت به ساير 
شهرستان ها كمترين مرز را با كشور تركيه دارد، گفت: ايجاد 

بازارچه مرزي در شهرستان سلماس ضروري است. 
ســجاد شــاكر افزود: بازارچه هاي مرزي به عنــوان يكي از 
اهرم هاي مهم در ايجاد اشــتغال و توســعه روابط تجاري با 
كشورهاي همجوار در سال هاي گذشــته پيوسته تاثير قابل 
توجهي در فعاليت هاي اقتصادي كشور داشته اند. شهرستان 
سلماس بازارچه مرزي ندارد و لازم است مسئولان مربوطه به 

اين امر رسيدگي كنند. 

تاســيس بازارچه مرزي با سياســت صادرات و 
واردات دو طرفه

وي با تاكيد بر اينكه ديگر شهرستان هاي استان از جمله خوي، 
اشنويه، سردشت و پيرانشهر با وجود اينكه فاصله بيشتري با 
مرز دارند، داراي بازارچه مرزي هستند، تصريح كرد: گسترش 
اين بازارچه ها در اشتغال استان موثر بوده و مي تواند در ايجاد 
فرصت هاي شغلي در شرايطي كه مشــكل بيكاري از جمله 
دغدغه هاي بزرگ شهر سلماس است، نقش مهمي را ايفا كند. 
شاكر افزود: تاســيس بازارچه مرزي با سياســت صادرات و 
واردات دو طرفه مي تواند تاثير بسزايي را در رشد اقتصاد كشور 

به همراه داشته باشد. 

وي با بيان اينكه رونق اقتصادي و ايجاد اشتغال از ضروريات ايجاد 
بازارچه مرزي در سلماس است، اظهار كرد: با ايجاد و گسترش 
بازارچه هاي مرزي و اتخاذ شــيوه هاي مناســب براي تسهيل 
صدور كالا، زمينه براي رشــد اقتصادي فراهم مي شود. شاكر 
تصريح كرد: اصناف شهرستان سلماس فاقد كارت پيله وري كه 

مخصوص خروج از مرز براي خريد كالاست، هستند و اين كارت 
در شهرستان سلماس تنها به عشاير داده مي شود. 

با بسته بودن مرز، هيچ نوع فعاليت اقتصادي وجود 
ندارد

رئيس اتاق اصناف شهرســتان ســلماس با بيان اينكه شهر 
ســلماس تنها 20 كيلومتر با كشــور تركيه فاصلــه دارد، از 
مسئولان اجرايي خواســت براي ايجاد اشتغال و رونق كسب 
وكار در سلماس با تاســيس بازارچه مرزي از مشكلات ركود 

بازار و نبود نقدينگي در بازار بكاهند. 

وي تصريح كــرد: نبود رونــق اقتصادي و نــرخ ماليات هاي 
ســنگين مشــكلاتي را بــراي اصناف بــه همراه داشــته 
و از ســوي ديگر با بســته بــودن مــرز هيچ نــوع فعاليت 
 اقتصــادي وجــود نــدارد كــه اميدواريــم مشــكلات 

مرتفع شوند. 

رئيس اتاق اصناف شهرستان سلماس عنوان كرد

توسعه تجارت خارجي با ايجاد بازارچه هاي مرزي 

اين روزها شــاهد بــه اغمــا رفتن 
واحدهــاي خشكشــويي هاي تهران 
هســتيم و هزينه هاي سرســام آور 
مصرفــي آب براي صنفــي همچون 
واســطه  بــه  كــه  خشكشــويي 
نحوه فعاليت شــان بيشــترين مصرف حامل هــاي انرژي را 
دارند، منجر به بروز مشــكلاتي شــده اســت و اعضای اين 
 صنــف نياز بــه توجه ســازمان هــا و نهــاد ها بــرای حل 

مشكلاتشان دارند. 
امــروزه در بســياري از كشــورهاي پيشــرفته، واحدهاي 
خشك شــويي و از بين برنده لكه و چين و چروك پوشــاك 
رشد قابل ملاحظه اي داشته اند و در اين راستا از ماشين آلات 
و تجهيــزات پيشــرفته اي اســتفاده مي كننــد. فعــالان 
اين حرفه از شــريط ويژه بــراي هزينه هــاي آب، برق و گاز 
بهره مند مي شــوند و اگر پاي درد و دل اعضــاي اين صنف 
بنشينيم متوجه مي شــويم كه اين حرفه جايگاه واقعي خود 
 را از دســت داده و اين صنف با ســابقه در درياي مشــكلات 

غرق شده است. 

تعرفه حامل هاي انرژي بالا است
رئيــس اتحاديــه خشكشــويي و لباسشــويي تهــران در 
اين رابطــه اظهــار داشــت: افزايــش قيمــت آب، برق و 
گاز مشــكلات فراواني را بــراي اعضاي صنف خشكشــويي 
ايجاد كــرده و درحال حاضــر اين هزينه هــاي كلان باعث 
 شــده تا انجام خدمــات و صــرف هزينه ها بــا يكديگر در 

تقابل باشد. 
ابوالفضــل رجــب زاده در گفت وگــو بــا »كســب و كار« 
افزود: نحــوه فعاليــت در اين صنــف به گونه اي اســت كه 
بيشــترين مصــرف را از حامل هــاي انــرژي در مقايســه 
بــا ســاير صنــوف دارد و متاســفانه قيمــت صــورت 
 حســاب آب، بــرق و گاز بــه صــورت تعرفه هــاي تجاري 

محاسبه مي شود. 

با اين شــرايط نــرخ خدمات خشكشــويي تا 
40 درصد افزايش خواهد داشت

وي با اعــلام اينكه اين معضــل درحالي رقــم مي خورد كه 
از طرفــي اســتيجاري بودن اكثــر صنوف و قيمــت بالاي 
مواد اوليــه فعالان اين صنــف را بيش از پيش تحت فشــار 
قــرار داده اســت، تصريــح كــرد: با اعــلام درخواســت 
بازنگــري در تعرفه هــا، همچنيــن بــه دنبــال جلوگيري 
 از بــروز برخــي تخلفــات از جملــه كــم كاري در ارائــه 

خدمات هستيم. 
رئيــس اتحاديــه خشكشــويي و لباسشــويي تهــران 
درخواســتي را مبني بر محاســبه تعرفه هاي انرژي خدمات 
خشكشــويي با تعرفه صنعتي طي ارســال نامــه اي به اتاق 
 اصناف اعــلام كــرد و اميدواراســت در تعرفه هــا بازنگري 

صورت گيرد.
رجب زاده افزود: اگر اين شــرايط همچنان حكم فرما باشد، 
شــاهد افزايش نرخ خدمات خشكشــويي ها تــا 40 درصد 

خواهيم بود. 

پرداخت سالانه 100 ميليون ريال براي حل مشكل 
خشكشويي ها 

اين مقام مسئول در اتحاديه خشكشويي و لباسشويي تهران، 
عنوان كرد: ســازمان آب و فاضــلاب تهــران در واكنش به 

درخواست اين اتحاديه مبني بر بازنگري تعرفه آب اعلام كرد 
به دليل اينكه جزو مشاغل پرمصرف محسوب مي شويد. بايد 
تعرفه مصرف مجاز را افزايش دهيد و در اين راستا سالانه 100 

ميليون ريال بپردازيد. 
وي ادامه داد: سوال اينجاست كه مگر واحدهاي خشك شويي 
ماهانه چه ميزان درآمد كســب مي كنند كه چنين مبالغي را 

بايد بپردازند؟
 با اين شرايط كار در اين حرفه ديگر صرفه اقتصادي ندارد.

ابوالفضل رجب زاده از تعطيلي بســياري از واحدهاي صنفي 

خشكشويي به دليل وجود مشــكلات فراوان خبر داد و اظهار 
داشت: با اين شرايط كار در اين حرفه صرفه اقتصادي ندارد و 
 كماكان اعضاي اتحاديه نياز به مساعدت مسئولان براي حل 

مشكلات دارند. 

هزينه نگهداري ماشين آلات در اين صنف بالاست
مصطفــي اميرآبادي، يكــي از فعالان صنف خشك شــويي 
در تشــريح مشــكلات اين صنف عنوان كــرد: هزينه هاي 
نگهداري ماشــين هاي لباسشــويي به دليل فرسوده بودن 

بالاســت و از طرفي عدم بازنگــري در تعرفه هاي آب و برق و 
 گاز اين صنف، باعث تعطيلي خشكشــويي ها يا تغيير شغل

 اعضا شده است. 
وي ادامه داد: شايد كم تر كســي باوركند كه حتي قيمت ارز 
هم فعاليت در اين صنف را تحت تاثير قرار داده است و قيمت 
جهاني مواد شوينده با افزايش چشمگيري همراه بوده است. 
پركلر پلي اتيلن؛ ماده اصلي شســت و شو در خشك شويي ها 
 در داخل توليد نمي شــود و اين محصــول از طريق واردات 

صورت مي گيرد. 

»كسب و كار« از مشكلات صنف خشكشويي هاي تهران گزارش مي دهد

سرگیجه خشكشويي ها در درياي مشكلات
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 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.comيا تماس با تلفن 88253428 صداي 

خود را به گوش مسئولان برسانيد. 

نامه به سردبير

CMS چيست و چه كاربردهايي دارد؟
نرم افزار مديريت محتوا يا Content Management System برنامه اي است 
كه به طور كامل از ايجاد، مديريت و به روزرساني يك وب سايت پشتيباني مي كند و 
تمام ابزارهاي مورد نياز براي مديريت يك سايت را داراست. CMS  چرخه زندگي يك 
صفحه وب را از ايجاد و به روزرساني تا انقراض آن در برمي گيرد. CMS  همچنين داراي 
قابليت مديريت ساختار سايت، شيوه نمايش صفحات و ارتباط آنها با منوهاست. به 

عبارت ساده تر CMS نرم افزاري است براي توليد وب سايتي حرفه اي. 
اســتفاده از CMS به جاي روش قديمي صفحات ثابت از لحاظ تجاري و اقتصادي 

مزاياي بسيار زيادي دارد، از جمله: 
- صرفه جويي در زمان براي ايجاد و به روزرساني صفحات وب

- سازگاري و استحكام بيشتر
- راهبري )navigation( پيشرفته

- انعطاف پذيري بيشتر
- كنترل نامتمركز سايت
- امنيت بالاتر وب سايت

- كاهش ورود اطلاعات تكراري
- كاهش چشمگير هزينه هاي نگهداري

در زير برخي از قابليت هايي كه براي يك CMS لازم است و حتما قبل از اتخاذ تصميم 
نهايي براي استفاده از آن بايد در نظر گرفته شود، آمده است: 

- چه سرويس ها و خدماتي ارائه مي كند. مثلا براي تهيه backup مرتب از مطالب
- محدوديت هاي سخت افزاري و شبكه

- سيستم هاي عاملي كه CMS با آنها سازگار است 
- از چه web-server هايي پشتيباني مي كند؟

- آيا بازديدكنندگان سايت شما، نرم افزار يا plug-in ديگري نياز دارند؟
- CMS از چه مرورگرهايي پشتيباني مي كند؟

- امكان ورود و خروج اطلاعات از سيستم به برنامه ديگر چگونه است؟
- راهنما و document هاي ارائه شــده چقدر نياز شــما را براي تماس با بخش 

پشتيباني كاهش مي دهد؟

مفاهيم کسب و کاری

Deep Web وب عميق يا
وب عميق يــا Deep Web كه گاهي 
وب نامرئي نيز ناميده مي شود، بخشي 
از اينترنت اســت كه بــا موتورهاي 
 جســتجوي معمول نمي توان به آنها

 دسترسي داشت.
 محتواي وب عميق شــامل ايميل ها، 
پيام ها ومحتــواي خصوصــي افراد 
روي رســانه هاي اجتماعي، اطلاعات 
حســاب هاي بانكي افــراد كه روي 
اينترنــت قــرار گرفتــه، اطلاعات 
الكترونيكي پرونده هاي بهداشــتي 
و ســلامت افراد و ســاير محتواهايي 
اســت كه موتورهاي جستجويي نظير 
 گوگل، ياهو يا بينــگ آنها را ايندكس

 نمي كنند. 
دلايل ايندكس نشــدن محتواي وب 

عميق متنوع است: 
- ممكن است اين امر به علت خصوصي 

بودن محتوا باشد. 
در اين صورت دسترســي به اين بخش 
 VPN از محتواها محدود به استفاده از

توسط افراد مجاز خواهد بود. 
- دليل ديگر براي ايندكس نشــدن 
اين اســت كه ممكن اســت محتوا، 
جنبــه تجــاري داشــته و فقط در 
دســترس افــرادي قرار گيــرد كه 
 هزينــه لازم را براي اســتفاده از آن

 پرداخته اند. 
- در حالت ســوم، محتوا ممكن است 
توسط قواعد و مقرراتي مورد حفاظت 
قرار گيرد. قوانيني كــه مطابق آنها، 
دسترســي افراد غيرمجاز به محتواي 
يك پورتال مجاز شــمرده نشده است 
زيرا اطلاعات شخصي افراد در آن محتوا 

قرار گرفته است. 
دسترســي به اطلاعات اين پورتال ها 
فقط بــراي افــرادي مقدور اســت 
 كه حق دسترســي بــه آنهــا داده 

شده باشد.

مفاهيم کسب و کاری مهارت های مديريتی

كارايي موثر نيازمند اهداف روشن و مشخص 
است. اگر با كارمندان خود هدفگذاري نكنيد، 
اغلب سازماني روي دســت تان مي ماند كه 
هيچ جهت گيري ای نــدارد و كارمندانش 
چالش هــاي خاصــي در پيــش ندارند، 
بنابراين انگيزه اي بــراي انجام هيچ كاري 
 ندارند، به جز حضور در ســر كار و گرفتن

 حقوق. 
هدف كارمندان شما با چشم اندازي شروع 
مي شود كه جايگاه آنها را در آينده مشخص 

مي كند. 
بعد به عنوان مدير ديگر با شماســت كه با 

كارمندان تان جلسه بگذاريد و هدف هايي 
واقع گرايانــه و دســت يافتني تعيين 

كنيد كه در رســيدن به 
چشم انداز آتي سازمان 
آنها را راهنمايي مي كند. 

كارمندان تان را در تاريكي 
رها نكنيد، كمك شان كنيد 

تا به شما و ســازمان كمك 
كنند. قــدم اول تعيين اهداف 

است و قدم بعدي همكاري با آنها در 
رسيدن به اين اهداف. 

@PracticalManagement

مخدر گل چيست؟ 
ماده مخــدر گل، همــان اندازه كــه اســم خوشــايندي دارد ولــي يكي از 
خطرناك تريــن مــواد مخدري اســت كه ايــن روز هــا در دســت جوان ها 
مي چرخد و به اســم يك روانگــردان طبيعي خريدوفروش مي شــود. والدين 
جوانان معمــولا از اثرات حشــيش و ماري جوانا خبــر دارند ولــي گاها گول 
نام اين ماده مخدر به ظاهــر جديد را مي خورنــد و به تصور اينكــه اين ماده، 
 مانند اســمش ممكن اســت بي خطر باشــد، آگاهــي لازم را بــه نوجوانان و 

جوانان  نمي دهند. 
گياه شاهدانه اي كه به آن »كوش افغان« هم گفته مي شد، از افغانستان به آمريكا 
برده شد و اين شروع پيدايش »گل« بود. با استفاده از كوش افغان، مار ی جواناي 
جديدي كشت شد كه خواصي متفاوت از ماري جواناي ســنتي داشت و به آن 

»مديكال ماري جوانا« گفته مي شد. 
ماري جوانا گياهي اســت كه هم نوع نر آن وجود دارد و هم نــوع ماده آن؛ نوع نر 
3 درصد و نوع ماده 8 درصد مخدر دارد اما گياه جديدي كه با تغييرات ژنتيكي 
توليد شد، دوجنسيتي بود و برخلاف ماري جواناي طبيعي كه گل هاي كمي دارد، 
بسيار پرگل است. در اين گل ها هفت برابر بيشتر از ماري جوانا ماده مخدر وجود 
 دارد. آنقدر كه اگر از كنار آن عبور كنيد، يا شــب بالاي سرتان باشد، دچار توهم 

مي شويد. 
ماري جوانايي كه اين روز ها در دست جوان ها مي چرخد، »گل« همين ماري جواناي 

تغيير ژنتيكي يافته است. 
مــاده مخــدر گل، داراي پتانســيل قوي تــري از ماري جوانــا و حشــيش 
در ايجــاد توهــم و اعتيادآوري اســت و ميــزان قــدرت توهم زايــي آن دو 
تا ســه برابر بيشــتر از ماري جواناي معمولي اســت.  مخدري كه ضربان قلب 
را بــالا مي برد، احســاس بي قــراري مي دهــد، اشــتها را افزايــش مي دهد 
و موجب قرمز شــدن چشــم ها مي شــود و از آن جا كه اين افراد، معمولا اين 
 ماده را با ســيگار و قليان مصرف مي كننــد، بعد از مدتي دچــار بيماري هاي 

ريوي  مي شوند. 
»گل« باعث توهم مي شــود و يك بار مصرف آن، طوري عملكرد مغز را مختل 
مي كند كه زندگي بــدون آن غيرممكن مي شــود.  گل بخش  هاي مســئول 
آرام بخشي مغز را فلج مي كند و خودش جايگزين آن مي شود. بنابراين با مصرف 
نكردن گل، فرد دچار اضطراب شــديد، بي قراري، وحشــت زدگي، تپش قلب 
 شديد و... مي شود. يعني اگر ماده يك ســاعت ديرتر از موعد به او برسد، شروع

 به پرخاشگري مي كند. 
نشانه متداول ديگر در اين افراد، ابتلا به »سندرم بي انگيزگي« است. اين افراد نسبت 
به تحولاتي كه در اجتماع رخ مي دهد، به شدت بي تفاوت هستند. همانطور كه شاهد 
هستيم بعضي ها بعد از مصرف اين مواد، شروع به رانندگي بي پروا در اتوبان ها مي كنند 

و تحت تاثير آن ممكن است حوادث وحشتناكي را هم رقم بزنند. 
متاسفانه اين ماده توسط خانم ها نيز استفاده مي شود كه دليل اصلي استفاده از آن 
همان طرز تفكر اشتباه درباره شادي زا بودن اين مواد است. مصرف كنندگان اين ماده 

بايد بدانند اين شادي ظرف مدت كوتاهي به افسردگي و انزوا تبديل خواهد شد. 
اداره آموزش همگاني معاونت اجتماعي فرماندهي انتظامي تهران بزرگ در نظر 
دارد به صحيح ترين پاسخي كه شهروندان به ســوالات زير تا تاريخ 95/12/11 

مي دهند، جوايزي اهدا كند. 
1- علت روي آوردن جوان ها به مصرف مواد مخدر گل چيست؟

2- بهترين راهكاري كه مي توان جهت پيشــگيري از مصرف مواد مخدر »گل« 
ارائه داد، چيست؟

3- ديدگاه دين اسلام نسبت به مصرف مواد مخدر و روانگردان چيست؟
شهروندان علاقه مند مي توانند با انتخاب يك موضوع، پاسخ هاي خود را با رعايت قواره 
شكلي )حداكثر در دو صفحه به صورت تايپ شده و در صورت استفاده از رفرنس منابع 
به صورت درون متني نوشته شود( به آدرس ميدان انقلاب، ابتداي خيابان انقلاب، 

خيابان شهيد منيري جاويد، ساختمان معاونت اجتماعي فاتب ارسال كنند. 
ذكر نام و نام خانوادگي، سن، شغل، تحصيلات و رشته تحصيلي، شماره تماس و 

آدرس منزل الزامي است. 

امنيت

با مشاركت كارمندان هدفگذاري كنيد

مديران فوق العاده هر روز چه مي كنند؟
بسياري از امور به مديران وابسته است. به عنوان مثال پژوهش انجام شده 
توسط موسسه گالوپ نشان مي دهد كه دستكم 70 درصد از تفاوت ميان 
نمرات كاركنان در زمينه ميزان مشاركت آنها در امور سازماني بستگي به آن 
دارد كه چه كسي و با چه خصوصياتي مديريت آنها در سازمان را عهده دار 
است. اين مساله تا حدودي مايه نگراني است، چرا كه نتايج تحقيق ديگري 
نشان مي دهد كه حدود 70 درصد از افراد داراي نقش هاي مديريتي، به طور 

كامل با شغل خود و الزامات و شايستگي هاي آن تناسب ندارند. 
اين شرايط نه تنها ميزان مشــاركت كاركنان و كيفيت زندگي ايشان را 
تحت الشعاع قرار مي دهد، بلكه بر عملكرد كلي سازمان نيز تاثيرگذار است. 
در عين حال اغلب سازمان ها نسبت به اهميت برخورداري از مديران اثرگذار 
واقف هستند اما معدودي از آنها سرمايه گذاري آموزشي و تربيتي لازم را 
جهت نيل به اين هدف صورت مي دهند. در اين ميان كارهاي پژوهشــي 
قابل توجهي در زمينه شناسايي خصوصيات كيفي مديران اثرگذار انجام 
گرفته كه بر مواردي نظير توانايي ايجاد اعتماد و جو مطمئن در سازمان، 
تمركز بر نقاط قوت، مسئوليت پذيري، سياست گريزي و هوش تدبيري تاكيد 
دارند. اما اين موارد كلان شامل عادات روزانه مديران فوق العاده نمي شود، 
مواردي جزئي اســت كه موجب تمايز اين مديران از هم لباسان متوسط 
خودشان مي شود. تحليل انجام شده توسط نرم افزار تحليل محيط كاري 
مايكروسافت و با استفاده از بي شمار داده انجام گرفته و به شناسايي تعدادي 
از شاخص هاي كليدي عملكرد مديران پرداخته است كه در ادامه نتايج اين 

تحليل به همراه نتايج پيمايش فورچون 100 بررسي مي شود.

1- مديراني كه ساعات كاري برابر يا بيشتر از كاركنان خود 
دارند، كاركنانی فعال تر دارند

نتايج بررسي هاي محققان هاروارد نشان مي دهد مديراني كه بيشترين 
ساعات كاري را در طول روز دارند، كاركناني دارند كه به نسبت زيردستان 
مديران كم كارتر، 19 درصد بيشــتر كار مي كنند. ايــن موضوع چندان 
تعجب برانگيز نيست و درعين حال ميانگين مشاركت آنها در امور سازمان 
نيز 5 درصد بالاتر است.  اين بدان معناست كه كارمنداني كه براي مديراني 
كار مي كنند كه به اندازه يا بالاتر از ايشان فعاليت شغلي در طول روز دارند، 

سهم مشاركت بالاتري دارند. 

2- مديران بايد درباره ساعات كاري جانب عدالت را برقرار 
كنند

نتايج اين بررسي همچنين نشــان مي دهد كاركناني كه به نسبت ديگر 
همكاران شان ساعات بيشتري را كار مي كنند، احتمال بيشتري دارد كه از 
كار خود دل ببرند. به بيان دقيق تر، افرادي كه به ميزان 10 درصد ساعات 
بيشتري را نسبت به ديگر همكاران خود كار مي كنند، 33 درصد بيشتر 
دچار فرسودگي و انفصال از مشاركت در امور سازماني شده و دو برابر افرادي 
كه ساعات كاري شان به اندازه اعضاي تيم است، نظر نامساعدي نسبت به 

مديريت سازمان پيدا مي كنند. 
شرايطي را تصور كنيد كه مديريت ســازمان و اعضاي تيم راس ساعتي 
مشخص سازمان را به مقصد منزل ترك مي كنند و شما ناگزيريد همچنان 

ساعات بيشتري را در محل كار خود باقي بمانيد. 
هرچند در برخي موارد كاركنان به اختيار و انتخاب خود و با اهدافي نظير 
دريافت مبلغ بيشتري اضافه كار را مي پذيرند تا ساعات بيشتري را در محل 
كار سپري كنند اما اين وظيفه مديريت اســت كه اين ساعات اضافه را به 

عدالت در ميان كليه اعضاي تيم تقسيم كند و خود نيز در آن سهيم شود. 

3- مديران اثرگذار شبكه هاي داخلي را در بطن سازمان خود 
سازماندهي مي كنند

اندازه شبكه يك فرد براســاس تعداد پيوندها و ارتباطات فعال او با ديگر 
همكاران تعيين مي شود. در ادبيات پژوهشي هاروارد، زماني مي توان يك 
ارتباط دو طرفه را رابطه اي فعال دانست كه فرد با شخص ديگر دستكم دو 
بار در ماه و در قالب ملاقات هاي حضوري يا مجازي ارتباط بگيرد. نتايج اين 
بررسي نشان مي دهد كه هر چه اندازه شبكه هاي دروني سازمان بزرگ تر 

باشد موجب نتايج قابل توجهي در امور تجاري خواهد شد. 
در نقطه مقابل مديراني كه شبكه هاي كوچك تري ايجاد كرده اند تاثير منفي 

شايان ذكري بر تيم تحت مديريت خود داشته اند. 
در اين بين، كاركنان انتظــار دارند كه مديريت 

نقش متولي و هماهنگ كننده را ايفا كرده و در 
شــبكه هاي كاري داراي مســئوليت 
باشــد. در غير اين صورت و 
شكل گيري شبكه هاي 

كارمندي غيررســمي در غياب مديريت ســازمان، برداشت ها نسبت به 
مديريت نامطلوب خواهد شد. 

4- روابط يك به يك همچنــان عاملي حياتي در بالندگي 
سازمان است

در شــركت هاي مورد بررســي هاروارد، مديران به طور ميانگين هر سه 
هفته 30 دقيقه را با هر يك از كاركنان شــان ســپري مي كنند و بديهي 
است كاركناني كه موفق به ديدار انفرادي با راس سازمان نمي شوند، دچار 
انفصال شغلي و بي انگيزگي بيشــتري به نسبت سايرين خواهند شد. در 
نقطه مقابل، كارمنداني كه دو برابر ديگر همكاران خود با مديريت سازمان 
ملاقات خصوصي و يك به يك دارند، به ميزان 67 درصد احتمال انفصال 
شغلي كمتري داشــته و داراي انگيزه كاري بالاتري هستند و چه اتفاقي 
مي افتد زماني كه مديري اصلا ملاقات هاي يك به يك برگزار نمي كند يا از 

آموزش هاي ضمن خدمت صرف نظر مي كند؟
تحت اين شرايط، كاركنان 4 برابر احتمال بيشتري دارد كه انگيزه مشاركت 
خود را از دست بدهند و به طور كلي از نقش فردي خود در بالندگي سازمان 
صرف نظر كنند و دو برابر نيز احتمال بيشتري دارد كه به نسبت كساني 
كه به طور مرتب با مديران خود ديدار دارند، ديدگاهي منفي نســبت به 

توانمندي هاي مديريت سازمان پيدا كنند. 

5- مديراني اثرگذارند كه خود نيز ســهم مشاركت بالايي 
داشته باشند

مديران بي انگيزه، كارمنداني بي انگيزه مي ســازند. يافته هاي موسســه 
تحقيقاتي گالوپ نشان مي دهد كه مديران مي توانند بيشترين تاثير منفي 
را روي نرخ مشاركت كاركنان داشته باشند و ازاينرو اگر سازمان ها در بهبود 
سطح كل مشاركت كارمندان خود جدي هستند، بايد كار خود را با تمركز 

بر مديران شان به عنوان متولي فرهنگ سازماني آغاز كنند. 
برآورد مي شود مديريت نامناسب تنها بالغ بر 398 ميليارد دلار سالانه به 
اقتصاد آمريكا ضرر مي رساند كه اين امر ضرورت تربيت مديران اثرگذار و 

توانمند را گوشزد مي كند. 
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